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Ordforande: Professor Assar Lindbeck

ARETS STATSVERKSPROPOSITION
Ordforanden: Harmed forklarar jag Nationalekonomiska For

eningens sammantrade, det forsta for aret, oppnat. Huvudpunkten pa
vart program ar ".Arets statsverksproposition".

Finansminister Strang. har nu lagt fram sin femtonde budget, oeh
,det ar ocksa femtonde gangen som han i dag upptrader infor National
ekonomiska Foreningen for att forklara oeh forsvara sin budget. Vi
ar naturligtvis oerhort taeksamma for denna valvilja fran finans
ministerns sida att stalla upp har i Foreningen ar efter are

En annan anmarkningsvard sak ar, att trots att vi varje ar bjuder
pa ett foredrag med samma rubrik, framfort av samme foredrags
hallare varje ar, sa fylls anda denna aula varje gang. Situationen
hjalps forstas upp nagot av att verkligheten andras en del, vi far ju
en del nya skatter bl.a. Men den verkliga forklaringen tror jag ar
att alIa ar sa faseinerade av Gunnar Strangs pedagogiska skieklighet
att dessa arliga foredrag har blivit en del av stadens "show business".
Vi bavar for den framtida mojligheten att nagon gang pa 1980- eller
1990-talet bli tvungna att byta foredragshallare.

Och med det overlamnar jag ordet till finansministern.

-j-

Finansminister Gunnar Strang:

Arade forsamling! Herr ordforanden hade en forklaring till varfor
denna sal blivit sa val besatt; jag har en annan. Oeh min enkla for
klaring ar att ungefar 3 500 personer ville tala med mig i telefon
i gar kvall, men det var bara 30 som jag hannmed att prata med.
Jag utgar fran att de ovriga sitter har i lokalen nu.
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Det ar riktigt att arets budget avviker litet fran de tidigare och
att variationerna denna gang ar litet fler an vanligt. Jag skall borja
med att i denna fornamliga forsamling forsoka tala en del ekonomi.

Nar jag for exakt ett ar sedan talade har i Nationalekonomiska
Foreningen tillat jag mig, som jag gjort varje ar, att stalla horoskop
for framtiden. Jag sade att vi hor fa en ekonomisk tillvaxt pa 4 pro
cent; det hlev 5 procent. Jag sade ocksa att vi hor fa en investerings
okning pa 3,5 procent; det blev 4,5. Jag forutskickade ocksa att indu
striinvesteringarna skulle ligga kvar pa 1968 ars niva; det hlev en
uppgang med 6 procent. Vi raknade med att var utrikeshandel skulle
staIllla vid en uppgang pa 7 procent, och sa blev det 12 procent. Vi
gissade pa en privat konsumtionsokning med 3 procent - och sa
blev det 4 procent, sa nar som pa en tiondel.

Detta var ju nastan for bra. Och sa lange som man spar sa forsik
tigt och utvecklingen blir hattre ar alIa nojda och belatna, nar man
i efterhand forsoker gora en resume over vad som har hant. I'Men
sa finns det givetvis ocksa nagra negativa inslag - och de ar f.o.
inte sarskilt sma. Vi trodde salunda att vi kunde halla prisstegringarna
kvar pa 2 procent, men de blev 3,5 procent. Och sa raknade vi slut
ligen med att underskottet i hytesbalansen skulle stanna vid 600
miljoner; det blev som alIa vet 1 120 miljoner.

Pa nytt besannas alltsa det gamla talesattet att det ar svart att spa,
speciellt om framtiden. Men sa mycket ger dock en enkel jamforelse
vid handen som att den konjunkturuppgang vi inregistrerade under
1969 har gatt snabbare och hlivit starkare an vad vi for ett ar sedan
baserade vara antaganden pa, aven om dessa antaganden naturligtvis
i sin tur var baserade pa tillganglig nationell och internationell pro
gnosstatistik over den ekonomiska utvecklingen.

Den snabba forandring~n har bade positiva och negativa sidor,
positiva i avseende pa den ekonomiska tillvaxttakten givetvis. Det ar
ju inte ofta vi kan redovisa en bruttonationalprodukttillvaxt pa 5
procent. Det far anses som tillfredsstallande och ar ungefar samma
resultat som under de basta aren under 1960-talet.

Ett annat vardefullt inslag ar industriproduktionens okning. Den
har varit inte mindre an 8 procent. Gladjande ar ocksa att vi fick
igang investeringsokningen for industrin igen. Den har som jag sade
varit 6 procent. Detta ar speciellt valkommet mot bakgrunden av att
vi bade 1967 och 1968 hade en stagnation i investeringarna for indu
strin - ja, till och med nedgang. Exportokningen pa 12 procent
tycker jag ar den basta verifikationen pa att svensk industri trots alIt
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ar konkurrenskraftig i dag, internationellt, och att den formodligen
kommer att forbli det i fortsattningen.

Pa den negativa sidan kommer framst att vi under 1969 forsamrade
var bytesbalans. Det underskott pa 500 miljoner som vi gissade pa
blev drygt 1 100 miljoner. Om jag skall forsoka analysera den ut
veeklingen, sa blir resultatet ungefar detta:

Vi har i stort sett kunnat halla underskottet i handelsbalansen
{)forandrat, vilket far anses relativt tillfredsstallande med hansyn
till den starka lagerokning som agde rum under 1969 oeh som sjalv
fallet har slagit ganska hart pa importsidan. En normal lagerokning
brukar vi vardera till sa dar 800 it 900 miljoner per are Under 1968
lag den sa lagt som pa 500 miljoner. Men under fjolaret uppskattades
lagerokningen till nagonting mellan 1 700-1 800 miljoner. Det
ar givetvis nagot som rimligen bor fa sin rekyl under 1970, varfor
vi for illllevarande ar har raknat med en lagerokning pa omkring
150 miljoner. Vid en mera normal takt i lagerokningen borde han
.delsbalansen ha framstatt som formanligare under det gangna aret.
Nu bor vi kUlllla tillgodorakna oss detta under 1970, oeh darfor har
vi tillatit oss att rakna med att bytesbalansbristen pa drygt 1100
miljoner skall redueeras till 675 miljoner.

Vad som emellertid ar mera alarmerande ar utvecklingen av var
kapitalbalans under fjolaret och den paverkan i form av en reduktion
·av vara valutareserver som den har inneburit. Vi tappade under fjol
aret 1 800 miljoner av var valutareserv, oeh det ar frestande att for
soka gora en analys av orsakerna hartill. Forst oeh framst visar det
sig att valutakontoret under 1969 gay tillstand till direkta svenska
investeringar i utlandet pa i runt tall 700 miljoner kronor, oeh det
ledde till ett kapitalutflode pa ungefar 1 150 miljoner. Motsvarande
summa for tillstandsgivningen 1968 var 670 miljoner. Under 1960
talet har valutautforseltillstanden regelmassigt varierat mellan lagst
300 och hogst 870 miljoner. Nar vi da plotsligt okar till 1 700 miljo
ner, sa ar naturligtvis den okningen alldeles speciell oeh skiljer sig
klart och tydligt ut fran normalmonstret.

Man kan spekulera myeket over detta. Ar det sa att svensk industri
borjar ledsna pa att investera i Sverige oeh nu soker sig utomlands
i speciellt stark utstraekning? Ar man tveksam om landets ekonomiska
framtid, eller vad ar det som ligger bakom? Jag skall vid detta till
falle underlata att spekulera over den saken; jag gor bara detta
konstaterande.

Vidare har de svenska varvens kreditgivning till redare i huvudsak
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utanfor landets granser legat hogre an tidigare under 1960-talet.
Dartill kommer att de direkta investeringarna fran utlandet" hit till
Sverige visat kraftig minslming under fjolaret i forhallande till 1968,
nagot som emellertid inte har paverkat kapitalbalansen under 1969.
Det viII jag understryka. Men betraktade i perspektivet av vad 80m

brukat vara normalt under de gangna aren pa 1960-talet var de ut
landska investeringarnas omfattning i fjol tamligen representativa
for vad som reguljart ager rum. I sista hand har naturligtvis den
internationella valutaoron - devalverings- respektive revalverings
rykten - spelat sin roll. Oeh osakerheten om den tyska markens
uppskrivning under fjolaret, som alIa vantade pa oeh talade om,
spelade sakerligen en betydande roll i form av forskjutningar i betal
ningsforhallandena i de lopande affarerna mellan vart land oeh Vast
tyskland. I sista hand har detta paverkat var valutabalans negativt.
Ett uttryek harfo.r kan vi finna i att efter den tyska revalveringen,
som kom under de sista dagarna i oktober, har vart valutautflode
stoppat. Vi har till oeh med under november oeh december fatt till
baka ett par hundra miljoner kronor i den svenska valutareserven.
Men detta betyder givetvis inte att riskerna ar over. Underskottet
i bytesbalansen ar ett faktum, varfor kapitalbalansproblemet oeh
valutareservens forsvagning under fjolaret tarvar den allra storsta
uppmarksamhet.

Nar det galler bytesbalansen ar speciellt fralntidsperspektiven
till en del bekymmersamma. Vara sjofartsinkomster ger OSS visserligen
netto ett tillskott pa 1 900 miljoner, men det har statt oforandrat
ullder de senaste tre aren oeh ingenting talar for att det dar blir llagon
storre forandring. Underskottet pa var turisttrafik ar nu 1 200 miljoner
per ar, oeh dell"" forlusten okar ganska stadigt med 150 miljoner om
aret. AlIt talar for -att denna utveekling ar praktiskt taget ofrankom
lig. Sa lange svenska folket hojer sin standard ar fran ar, oeh sa
lange vi har -det klimat som sa ostentativt demonstreras utanfor dor
rarna har i dag, ar det inget tvivel om att manniskorna har behov
av nagra veekors sol oeh varme under vinterhalvaret. Jag tror inte
yi kan na stabilitet pa det avsnittet forran varje svensk med familj
har tillfalle att tillbringa en vintersemester onere i Medelhavsregio
nerna. Det drojer litet annu, innan vi kommer dithan.

Var u-Iandshjalp okar i den framlagda budgeten med 170 miljoner
oeh gar nu upp till 800 miljoner. Enligt programmet kommer pasla
get om ett ar att bli 200 miljoner, oeh nasta ars budget kommer att
redovisa ett u-hjalpsanslag pa jamnt en miljard. Nu har vi ett-program
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som sager att vi fram till 1974/75 skall ha en u-hjaJp som motsvarar
1 procent av bruttonationalprodukten, och det bor innebara att vi
ocksa till den tidpunkten skaffar fram, lat mig forsiktigtvis saga 1 800
miljoner - det kanske blir litet mera - till u-hjalpsansla,get. Detta
anslag ar som alIa vet i vasentlig utstrackning en kapital- och varu
export, med den paverkan pa bytesbalansen som foljer av del.

Man kan stalla fragan vad vi skall dra for slutsatser av denna
skisserade utveckling. Ja, ett altemativ som forts fram i den allmanna
debatten ar en rekommendation om en starkare upplaning av kapital
pa den internationella kapitalmarknaden. Personligen har jag emel
lertid reservationer att gora mot denna tankegang. Varje upplaning
betyder ataganden oeh vaxlar pa framtiden. Med nuvarande inter
nationella rantelage blir kapitaltjanstens fullgorande ganska pakostan
de. Det skall vara goda investeringsobjekt som sa snabbt ger avkast
ni~g att den halanserar den initialmassigt hoga kapitaltjanstkost
naden, och den maste fullgoras av det land som tar upp lanet. Ett
annat skal som motiverar min reserverade installning ar, att i en
varld med permanent underskott pa kapital finns det kanske andra
lander som vid ett forsok till objektiv hehovsprovning star hogre
upp pa listan an vart land gore

Jag tror att vi i alIt vasentligt har att lita till att sjalva astadkomma
den erforderliga balansen i var ekonomi. Det finns en i teorin enkel
och riktig men i praktiken svar vag att astadkomma detta. Formod
ligen ar det anda den enda vag vi har att vandra. Vi maste maImed
vetet starka var export och var konkurrenskraft gentemot vara kon
kurrelltlander. Var exportvolym maste oka, oeh var hemmaindustri
maste bli slagkraftig for att halla importen inom nagot sa nar rimliga
grallSer. Vi maste fa fram ett overskott i handelsbalansen som halall
serar ullderskottet pa de omraden som jag nyss heskrivit, oeh som
en integrerad del i den politiken galler att vi skall halla var kon
sumtion pa den niva som passar ihop med malsattningen: okad export
och dampad import. Dessutom far vi se till att vi har en lone-, pris
oeh kostnadsutveekling har i landet som vid en jamforelse med om
varlden inte framstar som oformanlig. Det programmet ar enkelt
att uttrycka, men omsatta det i verkligheten ar svarare. Det ar darom
som hela den ekonomiska politiken handlar.

Om vi da hetraktar 1970 ur detta perspektiv, hur staller sig da
prognosen? Ja, vara industriinvesteringar raknar vi med skall oka
med 10 procent, vilket bor ses mot fjolarets 6 procent. Mot bakgrunden
av den stagnation oeh nedgang vi haft tidigare ar ar en sadan okning
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ganska kraftig. Exporten beraknar vi skall oka med 8 procent. Vi
kommer siilunda inte dar upp till de 12 procent som vi noterade
under fjolaret, men det ar anda ell ganska bra exportokning. Den
lugnare okningstakten far vi se mot bakgrunden av att vi nu inte har
nagon egentlig reserv i fraga om produktionskapacitet. Det val' litet
annorlunda 1969, da vi hade en reserv av bade arbetskraft och out
nyttjad maskinutrustning. Lyckas vi haJla ell 8-procentig exportokning,
sa tycker jag att det ar ganska tillfredsstallande.

Vi raknar vidare med att importokningen skall stanna vid 7,5
procent. En overblick over industrins olika sektorer visar att vi bor
kunna rakna med den kraftigaste uppgangen pa verkstadsprodukter,
pa jarn och stal, pa maIm och papper. Prismassigt kan vi rakna med
en stark forbattring pa massa och rimliga prisforbattringar pa ovriga
tunga exportomraden.

Utrymme for den industriella exporten far vi skapa genom att de
offentliga investeringarna begransas. Bostadsinvesteringarna minskar
med nagra procent, men vi haIler anda ett igangsattningsprogram
pa 100 000 lagenheter. Statens illvesteringsokning stannar vid 3,5
procent och kommunernas vid 5 procent. Detta aI', framfor alIt vad
galler kommunerna, en markbar nedgang i investeringsaktiviteten,
sett mot bakgrunden av de siffror som gallde for 1960-talet. Den
offentliga konsumtionen, som under senare ar i allmanhet hal' legat
pa en o·kningstakt som varit dubhelt sa hog som den privata, stannar
enligt prognoserna for 1970 vid 4 procent, medan den privata haIler
sig pa 3,5 procent.

Under 1969 hal' vi i viss man overrumplats av den snabha kon
junkturuppgangen. Detta hal' inneburit att vi i alIt vasentligare hal'
faJt lita till de bromsar som riksbanken via penningpolitiken har
kunnat applicera. Jag ar den forste att erkanna att samspelet mellan
finans- och skattepolitiken kunde ha varit battre under det ar som
gatt. Men har vi med riksdagens godkannande fastlagt budgetens
utgiftssida, sa maste det handa nagot alldeles exceptionellt for att
regeringen skall va,gra fullgora riksdagsbesluten. Och nagon fullmakt
for regeringen att pa egen hand skarpa upp finanspolitiken med
skattehojningar har ju riksdagen an sa lange inte velat utfarda. I stort
sett hal' vi darfor endast via direkta regleringar kunnat begransa
byggnadsinvesteringarna pa de omraden som hal' legat utanfor bostads
och industribyggandet - och det hal' vi gjort. Vi har utnyttjat de
mojligheterna ganska hart.

Den stranga kreditpolitiken har emellertid haft en god sida; den
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torde ha medverkat till att vi i dag har en ganska enhallig uppfattning
om att finanspolitiken bar skarpas. Finans- och kreditpolitiken som
kommunicerande karl oeh plagan av de harda kreditrestriktionerna
har i logikens namn tvingat fram krav pa en hardare finanspolitik.
Och har vi da lyckats harmed? Pa den fragan viII jag svara ja.

Om jag gar tillbaka ett ar i tiden, sa sade jag har i denna sal att
jag trodde att vi for innevarande ar skulle behova en statlig upplaning
pa 2 500 miljoner. Jag gjorde emellertid samtidigt den reservationen
att den upplaningen var i underkant, eftersom det inte fanns tackning
for tillaggsstater oeh justering av statstjanarlonema. Nu visar det sig
att upplaningen for innevarande budgetar gar upp till 3 000 miljoner.
I .den budget som nu lagts fram ar, som de fIesta kanner till, skisserat
ett statens lanebehov pa 800 miljoner. Men jag gor alltjamt samma
reservation betraffande statstjanarloner och eventuella tillaggsstater.
Det blir troligen mer. Men sa myeket vagar jag anda saga med ansprak
pa att bli trodd, att vi kommer att halla den statliga upplaningen pa
sadall hojd att den i vart fall inte kommer att overstiga halften for
nasta budgetar i jamforelse med vad vi haft i are Detta menar jag
ar en tackning for slutsatsen att denna budget representerar en i for
hallande till samhallsekonomin betydligt stramare finanspolitik.

Den uppstramningen har astadkommits genom en noggrann utgifts
planering - som vanligt. Dar fornekar sig, inte finansdepartementet.
Bland annat inskranker sig personalforstarkningen for den totala
statsforvaltningen till 1,3 proeents okning eller 3 300 personer, varav
2 550 kommer pa utbildningsdepartementets omrade. For de statliga
affarsverken redovisas en nedgang med 750 personer. Detta menar
jag ar en klart stramare personalpolitik an under tidigare are

Trots detta har emellertid budgeten inte uteslutit en nodvandig
oeh erforderlig reformverksamhet inom den valdiga statsverksam
hetens ram. Jag skall har lamna en kort redogorelse for detta. Den
kan bli mycket kort, eftersom var och en aver ju har last tidningarna
och tillleda har varit tvungna att lyssna pa mig ett helt dygn. Svenska
folket har inte undgatt mig, oavsett vad man har valt for kanal i radio
oeh TV och darfor behover jag inte i denna forsamling upprepa vad
jag sagt tidigare. Jag kan inskranka mig till att saga foljande:

Vad galler forstarkningar till folkpensionarema ar en stark ut
veekling pa gang. Den kostar 800 miljoner oeh ar en foljd av vara
gamla ataganden. Vi far oeksa fler folkpensionarer for varje are
Vidare gar soeialministern ut med en reform som ar ganska intressant.
Det ar namligen meningen att man skall kunna ge full folkpension
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i forskott till manniskor i harda och slitsamma yrken, dar inte enbart
medicinska indikationer utan aven arbetsmarknadspolitiska bedom
ningar skall vara avgorande. Den reformen ar beraknad att kosta
statskassan 50 miljoner kronor och kommer sakerligen att uppmark
sammas politiskt, framfor alIt darfor att det finns alternativa forslag
pa oppositionssidan, vilket vi ar mycket val underrattade om.

En annan grupp som kommer i forgrunden i samband med skatte
reformen ar harnfamiljerna. Aven folkpensionarerna kommer natur
ligtvis i forgrunden i samband med skattereformen, eftersom den
hetyder en levnadskostnadsstegring, men det ar inte nagot specifikt
nytt i det eftersom folkpensionerna ar indexreglerade.

Vad barnfamiljerna angar kommer de att kompenseras for den
kostnadsstegring som en hojning av den indirekta skatten medfor.
Det sker genom en forbattring av barnhidragen oeh utIOser vissa
hojningar i de forlangda barnbidrag som ibland kallas for studie
bidrag - plus inackorderingstillagg oeh sadant.

Statsbidragen till barndaghem oeh fritidshem kommer ocksa att
forhattras kraftigt. Det hal' ocksa ett visst samband med skatterefor
men och ar i sak ett intressant experiment, dar det galler att gora
arhetsmarknaden mera attraktiv for de gifta kvinnorna an den ar
i dag. Det utloser givetvis omedelbart ansprak pa att samhallet skall
sta till tjanst med barndaghem pa ett annat satt an hittills.

Pa utbildningens omrade rullar den valdiga vagen vidare. Jag
hal' tidigare statt i denna talarstol och sagt att 80 procent av vara
ul1:gdomar fortsatter att studera, och jag kan nu komplettera det sagda
med upplysningen att 90 procent av vara ungdomar efter slutad nio
arig grundskola fortsatter studierna. Vi hal' i dag 120 000 elever
vid vara universitet och hogskolor, och vi satsar nu pa en stark for
battring av vuxenutbildningen. Vi haIler pa att fa nagot av ett klass
samhalle pa utbildningsomradet hal' i landet: en aldre generation
med skral och skraltig grunduthildning med sexarig folkskola, och
en ung generation med vasentligt battre skolunderbyggnad. Dar kan
vuxenutbildningen ge nagonting som ar agnat att leda till storre ratt
visa, om det gar som vi onskar.

Om vi under begl'eppet kulturaktiviteter lagger in forbattringar
till konstnarer och forfattare, till musikutbildning och teaterverk
samhet, sa blir det ocksa dar forstarkningar. Om jag nu plockar ut
anslagen och graderar dem - vilket jag tillat mig gora i det TV
anforande jag holl och dar jag ocksa illustrerade framstallningen
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med en liten tabell - sa ar det just dessa utbildningsanslag som nu
leder kostnadsutveeklingen.

Vi gor oeksa vissa forbattringar pa vaganslagen.
Vad skatteutjamningen angar far vi en automatisk okning pa 150

it 160 miljoner kronor varje are Vi ar nu uppe i nara I 700 miljoner.
Den enkla forklaringen till det ar att vi darigenom astadkommer
en uniformerad - oeh jag vagal" sa,ga standardiserad - kommunal
skatt. Kommuner med svag skattekraft skulle i dag haft en kommu
llalskatt pit 45 kronor, vilket ar en alldeles omojlig situation. De
slipper nu undan med 22 it 24 kronor. Oeh eftersom vi under 1970
llar en medelutdebitering pa 21 kronor betyder det att vi hal" kommit
fram till en i stort sett .standardiserad kommunalskatt. Detta gel" oss
argument for ett intressant inslag i skattereformen, namligen ett for
slag om att slopa ratten att dra av kommunalskatten vid statsbeskatt
ningen. Det systemet hal" ju tidigare fungerat som en balansfaktor
for de manniskor som hott i kommuner med hog kommunal utdebi
tering.

Pa arhetsmarknadens oeh lokaliseringspolitikens omrade forsta1"

kes anslagen, trots att vi hal" hogkonjunktur. Det gor vi darfor att
vart sanlhalle praglas av snabba omstru.ktureringar med industrier
som sIal" igen oeh andra som expanderar. Det ar arbetsmarknads
verket som skall klara den overgangen. Under 1970 kommer vi enligt
planerna att omskola inte mindre an 105 000 personer. Dessutom
bedriver man i verket en uppsokande verksamhet oeh satsar hardare
pa handikappade oeh andra som tidigare varit anonyma men som
nu far mojligheter att trada in i arbetslivet. Oeh sadant gar vi oavsett
konjunkturvaxlingarna.

Jag hal" redan som hastigast namnt om den nya skattereformen.
Den hal" som grundlaggande syfte att dels gora en omfordelning till
laginkomsttagarnas favor, dels genomfora en individuell beskatt
ning. Skatten skall vara lika hog pa samma arbetsinkomst oavsett
kon eller eivilstand. Jag tror att hada dessa motiv kommer att om
fattas med gillande av flertalet manniskor hal" i landet. En skatte
lindring for de lagavlonade far val hetraktas. som en atgard agnad
att astadkomma storre jamlikhet; en individuell oeh lika beskattning
oavsett eivilstand hoI' leda till ett tillskott pa arbetsmarknaden. En
for alIa lika skatteskala gel" namligen klara formaner i det fall da
bada makarna arbetar. Sambeskattningens problem hal" ju varit att
den beskattningsformen hal" inneburit ett troskelfenomen for kvinnan,
nar hon gar ut i arbetslivet. Hennes inkomst lagges omedelbart ovan-
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pa mannens oeh beskattas fran forsta hundralappen - oeh beskattas
hogt, hogre oeh hogre ju storre mannens inkomst are I de fIesta famil
jer ar det val sa att vad hustrun tjanar viII hon ha viss dispositions
Tatt over, oeh da hal" hon givetvis hittills tyekt att det har blivit all
deles for litet kvar. Jag erkanner villigt att sambeskattningen inte
hal" varit attraktiv ur arbetsmarknadssynpunkt.

Det blir litet annorlunda nu, nar den gifta kvinnan gar ut pa arbets
marknaden oeh har garantier for att de forsta tusenlapparna hon tjanar
ar helt fria fran skatt oeh att hon sedan far borja med den laga skatte
progressionen. Visserligen stiger den nar hon kommer upp i hogre
inkomster, men den gemensamma oeh likartade skatteskalan betyder
en rattvisereform, sett ur det "svaga konets" utgangspunkter. Jag
satter uttryeket det svaga konet inOlTI eitationsteeken, eftersom sta
tistiken sager att kvinnorna i varje fall lever langre an mannen.

Nar vi nu skall genomfora denna skattereform, som i forsta hand
gynnar de lagre inkomsttagarna, sa kan man inte ga forbi kommunal
skatten. Den ar for 90 proeent av landets skattebetalare den stora
skatten. I de mera llormala inkomstlagena ar kommunalskatten i regel
dubhelt sa stor som statsskatten. L.attnader kommer salunda att ske
bade i den kommunala oeh den statliga beskattningen, varvid staten
naturligtvis maste kompensera kommunerna for skattebortfallet. Det
ar ju illte sa stor gladje med en skattesankning, om den omedelbart
skall elimineras darfor att kommunerna tvingas hoja den kommunala
utdebiteringen. Den gemensamma skatteskalan nledfor en klar lind
ring i den harda ungkarls- respektive ungmobeskattning vi har for
narvarande - oeh den ar hardare an manniskor i allmanhet tanker
pa. I varje fall tanker nog inte de sambeskattade pa hur hard den
i verkligheten are

Jag kan exemplifiera detta med att en ensamstaende som tjanar
26 000 kronor om aret - vilket ju inte ar nagon uppseendevackande
hog inkomst - drabbas redan i det laget av en 50-procentig marginal
skatt, vilket betyder att han pa den sista tusenlappen far betala skatt
med 500 kronor. Om man emellertid viII Iindra den harda skatte
skalan for den ensamstaende oeh samordna det hela till en gemen
sam skatteskala med de gifta sambeskattade, sa far man en linje som
ligger nagonstans mellan den hoga oeh den laga skalan. Lindringen
for de ensamstaende kommer med andra ord att innebara en skarp
ning for de gifta, dar bara den ena maken hal" fortjanstarbete. Detta
reser ett skattetekniskt problem, eftersom vi har 5 till 600 000 familjer
av det slaget dar hara den ena maken forvarvsarbetar. Jag tar inte
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till for mycket om jag pastar det. Och en stor del av dessa manniskor
lever pa orter dar det inte finns nagra mojligheter for bada makama
att ta arbete utanfor hemmet, hur garna de an skulle onska gora det.

Vi viII inte hoja skatten for de familjerna, som oftast ligger i mycket
blygsamma inkomstlagen, oeh detta medfor som sagt problem. Det
nuvarande systemet innebar som bekant att mannen utnyttjar hustruns
grundavdrag. Det faller nu hort, nar vi kommer fram till en indivi
duell beskattning dar var oeh en har sitt grundavdrag. Oeh for att .
klara den saken har vi gjort en konstruktion som innebar att i familjer
dar bara den ena maken arbetar skall man fa gora avdiag pa den
slutliga skatten. Det avdraget skall sedan redueeras sueeessivt, nar
den andra maken gar ut i forvarvsarbete. Oeh nar en av dem har
konsumerat sitt skattefria bottenavdrag skall det oeksa vara slut med
avdraget. Darmed kan man klara prohlemet pa ett ganska hyggligt
satt oeh mildra troskeleffekten for den andra maken vid intrade pa
arbetsmarknaden.

Vid en reformering av skattesystemet finns det alltid en onskan att
astadkomma administrativa forenklingar, oeh overgangen till derma
skatteskala ar en klar forhattring i det hanseendet. Ett steg i samma
riktning ar att forsoka redueera antalet avdrag, sa langt det sig gora
later. Jag namnde nyss att avsikten var att i statsbeskattningen slopa
ratten att gora avdrag for kommunalskatt, oeh redan nu har jag last
i tidningarna att det forsiaget har motts av stor tvekan. Man har dar
uttalat IDanga farhagor. Den slutliga avvagningen far vi emellertid
gora vid utarbetandet av skatteskalorna. Om nagra manader - lat
oss saga i slutet av mars, for att vara pa den sakra sidan - kommer
vi att redovisa for svenska folket vad resultatet av vart arbete har
hlivit. Den omfordelningsoperationen kommer vi att askadliggora i
siffermassiga tabeller. Oeh da menar jag att fragan huruvida sjalva
prineipen om avdraget skall vara kvar eller inte ar av tamligen
sekundart intresse. Det avgorande ar ju vad vederborande far for
skattelattnad respektive skatteokning.

Denna skattereform skall vasentligen hekostas genom en hojning
av momsen. Dar har vi diskuterat oeh skisserat att momsen bor hojas
fran nuvarande 10 till 14 proeent - eller, lat mig i arlighetens in
tresse saga det - fran 11,11 till 16,28 procent. Den ena berakningen
ar Iika riktig som den andra; det heror pa om jag ser det fran den
fiskala sidan eller fran konsumentens-koparens synpunkt.

Som jag nyss sade raknas folkpension och harnbidrag upp med
hansyn till konsekvensema, oeh aven kommunerna far sin kompensa-
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tion. Men momshojningen racker naturligtvis inte ensam for ~llt detta.
Det hela ar ocksa en omfordelningsoperation. Jag sag i en tidning
i dag att man kallade mig for en nutida Robin Hood, som tar av de
rika och gel" at de fattiga, och det kan val ligga nagot i det. De hoga
inkomsterna far vara med och betala aven pa direktskatten for att
mojliggora denna skattelattnad for de lagre inkomsttagarna. Vidare
far de stora formogenheterna och arven dra sitt stra till stacken.

Jag ar medveten om att kapitalbeskattningen ar ell kinkig fraga,
som kommer att bereda oss myckell huvudvark i finansdepartementet.
Avsikten ar att presentera riksdagen vart forslag samtidigt med det
stora skatteforslaget. Det ar just nu ute pa remissbehandling. Sjalva
sakkunnigeforslaget ar upplagt pa det sattet att den som hal" en rim
lig formogenhet skall fa viss sankning i formogenhetsskatten, och
den som hal" "orimligt stor" formogenhet far vidkannas kraftiga steg
ringar i formogenhetsskatten. De sakkunniga har preciserat balans
punkten i fraga om formogenhetsbeskattningen nagonstans vid 450 000
kronor.

am det nu yore sa att alIa formogenhetsagare hade sina tillgangar
placerade i bank eller i obligationer eller pa sparbankskonto eller
i aktieportfoljer, sa spelade det naturligtvis inte sa stor roll, men
problemet ar att atskilliga av dessa formogna medborgare hal" sina
tillgangar placerade i de arbetsredskap som de skall leva aVe Dar
finner vi t.ex. jordbrukare, hantverksforetagare och smaindustriman.
Jordbrukarna ar val just nu speciellt oroliga, eftersom prisutveck
lingen pa fastigheter ar sadan att de kan lagga sig pa kvallen och
vakna nasta morgon och konstatera att de hal" blivit 50 procent rikare
under llatten - i varje fall Oln man ser pa jordbruksfastighetens
taxeringsvarde. De kommer da ganska snart upp till den grans dar
man kolliderar med formogenhetsgransen 450 000 kronor, trots att
den kan forefalla att ha tagits till i overkant. Och nlan kan ju inte
saga att dessa jordbrukare kan kompensera sig for det.

Pa samma satt ar det med smaindustriforetagare. Dar hal" vi ett
problem som ar kinkigt att Iosa. Mina medhjaJpare och jag hal" heller
inte annu satt oss ned och pa allvar tagit itu lned den saken. Var dag
hal" nog av sin egen plaga. Men jag kommer att bli tvungen att gora
det, helt enkelt darfor att dagarna gar och almanackan ar som den
are Forslaget skall Iigga pa riksdagens bord nagon gang i slutet pa
mars.

Det finns ell specieII as.pekt pa den hojda momsen, namligen den
att jag star har elva och en halv manader fore momshojningen och
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pratar oppet och fritt med alIa om att det bIir en momshojning. Han
deln kan ju inte tanka sig en mera lysande "puff" och ett battre for
saljnillgsargument an just detta. Och manniskor i gemen reflekterar
inte siffermassigt, satter inte pennan till papperet och raknar, utan
man tror att det finns en vinst att gora - och de viII mycket garna
gora den vinsten. Norrmannen hal' sorgliga erfarenheter av vad det
kall ilmebara att tre kvarts ar i forvag tillkannage en kraftig moms
hojning. En sadan koprush - om man viII vara fran kan man an
yanda ordet hamstring - fick man i Norge, och man fick den i en
utstrackning som ingen dromt om. Och naturligtvis sIal' den mycket
hart pa importen. Eftersom bytesbalansen ar vart stora problem viII
vi inte ha den effekten; foIjaktligen "tjuvstartar" vi med momsen
pa kapitalvarorna redan den 1 februari - eller den 2 eller 3 februari,
beroellde pa hur energiskt bevillningsutskottet kan arbeta.

Detta gel' ett visst paslag pa innevarallde aI'S budget, och det hal'
vi raknat oss till godo, men vi hal' anda stannat vid en upplaning
om 3 000 miljoner. Sedan hal' vi velat strama upp budgeten genom
en forstarkning av punktskatterna pa nagra varor, namligen cigar
rettema och olet. Vi brukar varva cigarretter och starksprit; det
brukar ga tva-tre ar mellan varven. Det finns som bekant ett gam
malt talesatt om att spriten aldrig kan bIi for dyr, mel1 jag hal' under
de senaste aren borjat tvivla pa sanningshalten i det pastaendet. Det ar
otvivelaktigt sa att med de priseI' vi i dag hal' pa starkspriten betyder
de ytterligare paslagen en konsumtionsminskning.

Na, da kan man saga att del ar val bra; spriten skall val inte vara
ett skatteinstrument. Den skatten skall val vara grundad pa nykter
hetspolitiska motiv! Men nu ar det tyvarr sa, att for dem som miss
hrukar sprit hlir alkoholen aldrig for dyr. Den normala konsumen
ten daremot, som inte misshrukar sprit, drar sig tillbaka, om priset
hlir for hogt. Nu finns det forstas en mycket kvalificerad nykter
hetspolitisk skola som forfaktar att alIt missbruk borjar med ett bruk
och att det inte gives nagra undantag fran den regeln; foljaktligen
hoI' man skatta bort all spritkonsumtion. Jag tror dock inte pa sadana
enkla Iosningar. Men jag hal' hal' pa ett nagot oppnare satt an jag
brukar velat deklarera nagot av min egen uppfattning i fraga om
mojligheterna att forena nykterhetspolitiska ambitioner med budget
arnbitionerna nar det galler beskattningen av spriten.

Men sa hal' vi konstaterat att vi hal' en annan dryckesvara, oIet,
som vi inte hal' justerat priset pa sedan 1958, da vi finansierade for
svarsuppgoreIsell med att hoja olskatten. Dar hal' vi onekligen haft
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en konsumtionsutveckling som kan kallas patagligt stark. Mahanda
kan det ocksa ligga en fara i att olkonsumtionen okat sa snabbt som
skett, framfor alIt hos den yngre generationen. Jag tror att vi dar
kan forena den nykterhetspolitiska ambitionen med det fiskala in
tresset genom att hoja skatten - och det har vi ocksa gjort. Den
skatten utgar per liter 01. Nu dricker val manniskor i allmanhet illte
01 litervis, och darfor kan hojningen exemplifieras sa, att vi lagger
pa en femoring per flaska av den gamla svaga sorten, alltsa 01 med
en alkoholhalt pa 2,8 procent. Vi lagger pa 10 ore pa mellanolet,
alltsa 01 med 4,5 procent alkoholhalt, och 20 ore per flaska starkol.
Det bor vara ett praktiskt exempel som ar latt att komma ihag.

Dessa skatter starker upp budgeten, och vad speciellt cigarretterna
angar sa tal de den okade beskattningen: 2 ore pa den korta och 1,5
ore pa den langa cigarretten. Vi har fatt en enorm expansion pa de
korta cigarretterna, vilket ar en verifikation pa att de ar for lagt
beskattade nu, och darfor har det blivit en liten variation pa skatte
paslaget. Detta ger oss en forstarkning av budgeten med 330 miljoner
per kalenderar, vilket verkligen behovs.

Nar jag namnde tjuvstarten pa momsen, sa avser jag dar sadana
kapitalvaror som personbilar, husvagnar, nojesbatar, snoscootrar och
televisionsapparater, framfor alIt fargtelevisionsapparater som nu ar
utsatta for en koprush som ingen dromt om. Men dar kommer ocksa
in sadana kapitalvaror som tvattmaskiner, diskmaskiner, kyl. och
frysboxar samt sadana elektriska spisar som star pa golvet.

En annan mycket intressant fraga i den stora skattereformen ar:
Var ligger egentligen balanspunkten mellan de manniskor som skall
fa en skattelattnad och andra som skall betala denna lattnad? Jag
yager dar in konsekvens.erna av skattereformen oell konsekvenserna
av den hojda momsen och presumerar att 75 procent av momshoj
ningen slar igenom i form av en hojning av levnadskostnaderna. Man
kan saga att 4 procent Inoms ar detsamma som 3 procents okning
av levnadskostnaderna. Det tror' jag ar en berakning som slar ganska
riktigt. Vi har fatt soka oss fram till denna balanspunkt genom att
ta fasta pa den fanlilj som ar mest ilIa utsatt, namligen den dar bara
den ena maken arbetar oeh den andra har svart for att fa nagot for..
tjanstarbete. Och da har vi stannat for en familj med 30 000 kronor
i arsinkomst. am jag studerar statistiken finner jag att· vi med den
gransen fangElr in ungefar 70 procent av Sveriges alIa skattebetalare.
Darfor har vi lagt balanspunkten dar.

Men for den ensamstaellde kommer balanspunkten att ligga vasent-
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ligt hogre, eftersom vi ju skall ha en gemensam skatteskala. For den
ensamme far jag dubbla heloppet, om jag viII traffa balanspunkten.
Jag kan ta det fallet dar hada makarna i ett aktenskap gar ut oeh
tar ett fortjanstarbete. Som vi ser det nu - oeh dar blir det val inte
nagra storre variationer - borde bada kunna halla sig med en in
komst pa vardera 40 000-50 000 kronor, aIItsa sammanlagt 80 000
-90 000, utan att forIora pa affaren. Sa pass favoriserad blir man,
nar hilda gar ut oeh arbetar oeh val" oeh en beskattas efter en likvar~

dig skatteskala. Oeh det val" ju detta jag menade skulle ge oss ehansen
att nil en effekt pa arbetsmarknaden, dar perspektivet pa 1970-talet
ar att vi inte hal" nagot overskott pa arhetskraft oeh dessutom skall
redueera arbetstiden till 40 timmar per veeka. Vi kan istallet riikna
med ett absolut bortfall pa ratt manga arbetstimmar. Den enda arbets
kraftsreserven - eller om jag skall vara litet finare oeh saga den
enda arbetskraftsresursen - vi hal" i bakfickan ar de gifta kvinll0rna.
Oeh vi kommer att behova dem pa arbetsmarknaden, darom rader
inget tvivel.

Denna balanspunkt vid 30 000 kronor - oeh dar ar konsekvensen
av den hojda indirekta beskattningen medraknad - kommer natur
Iigtvis att hojas, om det finns barn i familjen, eftersom varje barn
bidrag kommer att hojas med 300 kronor skattefritt. Val" oeh en kan
ju da rakna ut balanspunkten med hansyn till antalet barn i familjen.

Skattereformens omfordelningseffekt ligger pa nagonting mellan
3,5 oeh 4 miljarder, oeh det gel" mig ratt att saga att det torde vara
den storsta skatterevision som gjorts tInder hela efterkrigstiden. Denna
stora skatteomlaggning ar helt neutral i forhallande till statsfinan
serna. Finansministern far inte en enda krona med vid den fordel
ningen men behover inte heller betala nagon krona for den. Han kan
bara lugnt oeh stilla sta vid sidan oeh bevittna konsekvenserna oeh
reaktionerna. Naja, uttryeket lugnt ar kanske litet overdrivet.

Jag brukar avsluta mina budgetanforanden hal" varje ar med att
saga nagot om det kommande aret, oeh jag gor sa aven denna gang.
Jag tror att 1970 blir ett spannande aI', hI.a. darfor att vi hal" probIe
met med Val" bytesbalans. Det ar en sak som maste rattas till. Vi kan
inte gora det med en gang, men vi raknar mOO att vi med den nya
budgeten tar ett steg framat pa vagen. Aret blir oeksa spannande
darfor att vi far se om januari oeh februari krimmer att visa nagot
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overflod av ·valutor, pa samma satt som november och december
gjorde. Vidare blir aret spannande darfor att vi fortsattningsvis har
en del regional obalans pa var arbetsmarknad. Dar tanker jag natur
ligtvis huvudsakligen pa Norrlandsproblemen. Men 1970 blir fram
for alIt ett spannande ar med hansyn till omfordelningsreformen nar
det galler skatterna.

Jag fick den fina paannonsen av herr ordforanden strax innan
jag borjade min framstallning att jag ibland forsoker vara pedago
gisk, och jag skall nu forsoka vara det pa. ett enkelt satt - det borde
jag kanske inte vara i denna kvalificerade krets; har skall man kanske
heIst vara pedagogiskt invecklad for att komma upp till den intellek
tuella niva som auditoriet befinner sig pa. Men ibland tycker jag
att de enkla jamforelserna ger ratt mycket av sanningen. Och da
sager jag sa har: Om det ar sa att vi far en ekonomisk tillvaxt pa 4
eller kanske 4,5 procent, vilket vi raknar med, sa far vi ju alIa litet
mer att dela pa. Och jag skall inte frankanna nagon grupp ratt att
stalla ansprak pa att fa vara med och ta hand om sin andel vid den
fordelningen. Det kommer att finnas delade meningar om hur det
hela skall delas och i och for sig kan naturligtvis var och en saga
att han viII ha litet mer, eftersom vi ju som helhet taget blir litet
rikare. '.Men om man av en bestamd kaka skall ta en bit fran de battre
stallda och lagga den till dem som har det samre stallt, sa finns det
inte nagra forstandsmassiga motiv for dem som blir av med en bit
och samtidigt far kanna av levnadskostnadsstegringen vid en hojd
moms, att stalla kompensationskrav for detta. Dar blir det nagot av
en provosten for forstand och intellekt i kontrovers med intressen
och oforstand. Det ar den konflikten vi har att mota under 1970.

Mina vanner! En statsverksproposition ar alltid en ekonornisk
balansakt, mell hander det ingenting oforutsett, sa kommer 1970 att
bli ett ganska hyggligt are

-j-
(Bifall)

Ordforanden: Jag framfor Nationalekonomiska Foreningens tack for finans
minister Gunnar Strangs foredrag. Publiken har redan med sina applader
framfort sitt tack.

Jag antar att det ar ganska ovanligt att en finansminster kan fa sin publik
att skratta at sina skatter.

(Gunnar Strang: Det ar kanske ett utslag av tragikomik.)
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Nu ar ordet fritt for diskussion, oeh jag overlamnar forst ordet till pro
fessor Erik Lundberg. Vi far se om han kan krangla till hegreppen for publiken.
Var sa god!

-/-

Professor Erik Lundberg: Herr ordforande! Finansnlinistern hal' som
vanligt varit skicklig pedagog, nar han har har hallit sitt foredrag. Likasa
har han varit overtygande. Man blir onekligen litet indoktrinerad av honom
oeh kanner en benagenhet att finna allt han sager vara riktigt. Som tur ar
har jag dock med ledning av statsverkspropositionen redan i forvag gj ort
nagra anteckningar oeh har darfor kunnat haUa mig nagorlunda opaverkad
av finansministerns expose over hur bra allting synes vara.

Pa nagra punkter viII jag emellertid forsoka krangla tillbilden en smula.
Det ar j u var uppgift som professorer att gora det. Jag vet emellertid att finans
ministern kan - oeh helt sakert kommer att - krangla tillbaka vad jag sager,
sa att bilden ater kommer att verka enkel. Oeh han kommer att utelamna
det som inte gar att forenkla. Jag foruts-atter att det hlir sapass manga talare
oeh sapass myeket for finansministern att valj a pa att besvarliga deJar av
kritiken Iatt kan uteslutas.

Finansministern talade om att tillspetsningen av konjunkturHiget under
1969 kom som en overraskning. Det ar da intressant att notera att vi har
haft en lang foljd av sadana overraskningar. Jag. vet inte nagot ar under
efterkrigstiden, nar hogkonjunkturen oeh konjunkturtillspetsningen inte har
kommit som en overraskning. Det var sa 1954, 1959, 1964 oeh 1969. Men
detta ar ingen anklagelse. Jag har sj illv varit med om att gora felaktiga pro
gnoser pa grund av att vi inte i tid har observerat att en hogkonjunktur varit
pa vag. Det ar elt internationeHt fenomen. Tillspetsningen av hogkonjunkturen
nar man ligger nara taket kommer latt som en overraskning, oeh det blir svart
att fa igang ingripanden i tid. Oeh nar observationen val gj orts tar det en viss
tid innan myndigheterna fattar heslut om restriktiva atgarder. Sedan tar
det ytterligare tid innan de fattade besluten tar sig uttryek i en forandring
som inverkar pa den ekonomiska utveeklingen. Denna forseningsproeess ar
kanneteeknande for konjunkturutveeklingen i alIa lander under efterkrigs
tiden. Det ar salunda ingenting nytt som nu hant.

Det intressanta ar da att den tillspetsning vi fiek 1969 delvis varit kompliee
rad oeh elakartad pa ett satt som inte varit faIlet med de tidigare hogkonj unktu
rerna efter 1947. Detta galler framfor allt det som ror valutaproblematiken,
som finansministern talade en del om. Oeh jag tanker uppehiHla mig vid sarskilt
samhallsbalansens problem, med sikte pa valutaliiget.

Min slutsats - for att genast komma till den - ar att med hansyn till
den storning i den ekonomiska halansen som i olika hans'eenden agt rum
under 1969, ar de finanspolitiska satsningarna for 1970 for sma. Vi riskerar
att fa en fortsatt inflatorisk pafrestning pa valutafronten under 1970 med
den typ av politik som nu foreslas. Nationalbudgeten ar upplagd - som ett
hihang till statsverkspropositionen - sadan, oeh skall vara sadan att den ar
en rationalisering oeh delvis en forgyllning av de ekonomisk-politiska beslut
som fattas. Det yore ju hojden om den satsning pa den ekonomiska politiken
som finansministern beslutar sig for inte vore val motiverad! Darfor kan
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man inte hegara annat an att nationalhudgeten visar att den eko~omiska

politik man heslutat sig for ar den enda ratta.
Det ar i tre hanseenden som vi har fatt en halansbrist. For det forsta har

arbetsmarknaden fatt ett overtryck av ungefar samma slag och av nastan samma
skarpa som under 1965, da vi hade den senaste overkonjunkturen. For det
andra har vi fatt en halanshrist i relationerna meHan sparande och investe
ring. Vi har ett sparandeunderskott, en sparandehrist, under hogkonjunktur
toppen, och den har framfor allt yttrat sig i det som utgor den tredje storningen
och som hanger ihop med den foregaende, namligen i en yttre halanshrist med
atfoljande aderlatning av valutareserven.

Jag skall koncentrera mig pa sparandeprohiematiken, som finansministern
markligt nog knappast hero-rde i sitt inledningsanforande. Det finns dock
en del i statsverkspropositionen och nationalbudgeten om det problenlet.

Var svenska investeringskvot - hur man nu mater den - ar inte mark
vardigt hog.. Den ligger ungefar i mitten pa jamforbara Hinder i Vasteuropa.
Vi har kommit in i denna hogkonjunktur med en pataglig brist pa sparande.
Det offentliga sparandet okar visserligen i god takt, framfor alIt i AP-fon
derna. Vi raknar med att vi ratt snart nannar oss ett lage dar inte mindre
an 50 procent av det framkommande bruttosparandet harror ur offentligt
sparande. Men detta representerar inte nagot nytillskott av sparande; det
kan man aldrig rakna med eller hoppas pa. Fragan ar i vilken grad okningen
av offentligt sparande sker pa hekostnad av privat sparande i olika former.
Tidigare under 1960-talet talades det en 'hel del om att foretagssparandet kom
i kUan, om sj unkande vinstmarginaler och hesvarande sj alvfinansieringspro
blem vid hog investeringsverksamhet. Speciellt det senasle aret har visat bety
dande vinstokning, och det prohlemet ar inte lika hrannande som tidigare,
men jag forestaller mig att den problematiken aterkommer under 70-talet.

Det aktuella intresset galler i staIIet hushallssparandet som har galt ned.
Det framgar tydligt av nationalbudgetens redovisning och av konjunktur
institutets senaste rapport. Vi raknade tidigare med ett mycket stabilt hus
haIlssparande av storleksordningen 7-8 procent av disponibla hushAIlsin
komster. Sedan 1965 har detta sparande gatt ned successivt till ungefar 3,5
procent. Dessa tal ar visserligen oerhort osakra, men sjiiIva minskningen hor
vara indikativ. Detta ar en allvarlig forandring i sparandebenagenheten, som
staller allvarliga probleln vid utformningen av den ekonomiska politiken.
Utvecklingen sedan 1965 betyder att de privata konsumtionsutgifterna stigit
i forhallande till de disponibla inkomsterna. Man kan saga att de disponihla
inkomsterna stigit otillrackligt (i reala termer med ett par procent per ar)
sedan 1965. Konsumtionen har under samma tid, nastan oberoende av denna
retardering i okningstakten for de disponibla reala inkomsterna, okat med
narmare 4 procent per ar, vilket motsvarar nedgangen i hushallssparkvoten.

I .nationalbudgeten finns det resonemang om vad denna utveckling kan
hero pa. Nar man diskuterade genomforandet av ATP-reformen talades det
om mojligheten av att denna stora reform skulle minska motivet for sparande.
Alderdomsforsorjningen var jn klarad pa rimliga villkor. Sedan kom sjuk
forsakringsreformen och en del annat. Men sparandereaktionen, nedgangen
i sparkvoten, har kommit med en hetydande efterslapning.

Strukturomvandlingen i den svenska ekonomin kan hidra till forklaringen
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av nedgangen i hushallssparandet. Under 1960-talet har mindre foretag av
olika slag bade inom oeh utom j ordbruket utrationaliserats i hog takt. Det
ar fraga om smaforetag som haft ett betydande sparande som - i den man
det inte varit fraga om aktiebolag - inkluderats i hushallssparandet. Tidi
gare sparundersokningar har visat hur hog sp·arkvoten inom foretagarhus
hall varit; strukturomvandlingen hor salunda ocksa ha bidragit till nedgangen
i sparkvoten. Likasa kan satsningen pa inkomstutj amning ha inverkat nagot,
aven om man inte har lyckats garskilt bra med den saken, sags det. Dessa,
har namnda motiv oeh tendenser, som verkar dampande pa sparbenagenheten,
skall givetvis ses i samband med effekten av kombinationen hoga marginella·
skatter oeh prisstegring, som betytt en nedpressning av de disponibla reala
inkomsternas okningstakt. Den har som sagt varit anmarkningsvart lag, medan
konsumtionsokningstakten varit insparad pa en viss utveckling.

Det ar markligt, tyeker jag, att det inte utforts nagra sparandeundersok
ningar av det slag som gjorts tidigare, i slutet av 1950-talet, oeh som man
gor fortlopande i USA. Vi skulle hehova veta mycket mera om sparandets
struktur, om motiven for sparande, om sparande under olika forhallanden,
just for att kunna bedoma pa vad satt oeh i vad man denna nya trend i fraga
om det individuella hushiHlssparandet ar ett bestaende fenomen. Finansminis
tern har inte uttryekt nagon oro pa den punkten.

Finansministern uPPeholl sig en hel del vid vart valutalage. Markligt nog
finns det i nationalbudgeten tva bud betraffande hur stort underskottet i bytes
balansen kan komma att bli 1970. ·Det ena budet ar 650 a 700 miljoner, det
andra omkring 950 miljoner. Jag vet inte om det darvidlag har forekommit
nagra overlaggningar eUer forhandlingar mellan finansdepartementet oeh kon
junkturinstitutet for att snygga upp resultatet, Dar man velat visa hur de finans
politiska atgarderna varit av lamplig storlek oeh utformning. Jag undrar om
finansministern inte har varit for optimistisk nar det gallt bedomningen av
hur hytesbalansen kommer att utvecklas nasta are

Det ar riktigt som finansministern sager, oeh det tyeker jag hor under
strykas, att exportens konkurrenskraft visat sig val utveeklad under hela 1960
talet. Dar kan man hysa forhoppningar aven i framtiden. Den strukturratio
nalisering oeh produktivitetshojning som agt rum under framfor alIt andra
halften av 1960-talet har bidragit till att halla exportens konkurrenskraft uppe,
sa att vi har fatt en myeket snabh volymokning. Finansministern namnde
ju 1969 ars siffra, 12 proeent. Men baksidan av den strukturomvandling som
astadkommit denna goda konkurrensformaga hos exportforetagen ar att vi
oppnat fronten mera pa importsidan. Det star oeksa namnt i konjunkturin
stitutets avsnitt i nationalbudgeten att baksidan av strukturrationaliseringen
har betytt en eliminering av ett antal svaga foretag, som i stor utstrackning
sorjt for hemmamarknadens behove Vad man vunnit i export har man pa den
vagen delvis foriorat i okat importberoende. Export och import star i inter
dependent samband; nar exporten okar sker det delvis tack vare importens
snabba okning som frigor produktiva resurser. Det ser ut som om 60-talets
strukturomvandling resulterat i en ny och hrantare importfunktion - liksom
ocksa sparfunktionen blivit annoriunda. Ur denna synpunkt undrar jag om
man inte raknat nagot for lagt nar det galler importens okningstakt, som man
bedomt till 7,5 procent. Om jag i stallet sager 8,5 procent - bara for att visa
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en alternativ men rimlig kalkyl. Det ar inte storre importokning an vi hade
under det relativt svaga konjunkturaret 1968. Samtidigt skulle jag vilja rakna
ned finansministerns forslag till exportokning med 1 procent, som det star
i konjunkturinstitutets bedomning. Jag tycker att det finns gott underlag for
denna.

Vad sedan galler terms of trade har det inte hant under ett sadant har kon
junkturskede att vi fatt en sa langvarig forhattring. Det maste vara en osaker
post. Jag kommer pa detta 8att till en forsamring i bytesbalansen jamfort med
den position 80m anges i statsverkspropositionen pa ungefar 600-800 miljo
nero Detta skulle betyda att vi i stalIet for en forbattring av utfallet av bytes
halansen pa 400 miljoner, som finansministern talar om, kan fa en forsam
ring med lika mycket at andra hallet, om alIt inte gar sa val som finansmi
nistern hoppas pa, och om han vidhaller den foreslagna relativt svaga finans
politiska satsningen. Jag hoppas att finansministern far ratt, men jag tycker
att osakerheten maste vara stor. Har finns en stor bredd i variationen for
sannolika utfall under 1970.

Vad kapitalexporten angar har vi dar en besvarande faktor, 80m finans
ministern ocksel framholl. I varje tidigare hogkonjunkturtopp, da vi ocksa
haft underskott i byteshalansen, successivt vaxande efter deprecieringen 1949,
har denna motsvarats av en kapitalimport - det ar var gamla kara restpost
80m raddat oSS. Det har blivit en instromning av kapital ~om gj ort att det
inte blivit nagon forlust i valutareserven under hogkonjunkturtopparna tidi
gare, eller atminstone en mycket begransad sadan. Denna gang svangde kapi
talrorelserna at motsatt hall. Samtidigt som vi fick det stora underskottet i
bytesbalansen blev det en kapitalutstromning for forsta gangen under en hog
konjunkturtopp. IDelvis ar val denna betingad av den efterslapande ekonomiska
politik som det talades om for en stund sedan, sarskilt da en efterslapande
penningpolitik. Som finansministern framholl kan man inte hegara att finans
politiken kastas om snabbt pa utgiftssidan. Daremot kan man naturligtvis
satsa tidigare an vad som nu varit falIet pa penningpolitikens omrade. Man
kunde ha· gj ort penningpolitiken effektiv tidigare, dragit upp rantelaget till
atminstone samma niva som i andra lander, och darigenom minskat valuta
utstromningen - vad detta nu hade kunnat betyda.

Det ar ju ett ytte-rst allvarligt fenomen att vi far en nettokapitalutstrom
llil1g pa 800 miljoner i stallet for ett positivt netto som tidigare. Ar det fraga
om en fundamental strukturforandring pa kapitalbalanssidan, som maste be
aktas aven i den framtida ekonomiska politiken, eller ar det en tillfallighet?
Nog behover den fragan tas upp och fordjupas mera an 80m skett i stats
verkspropositionen !

Man har anledning hysa all respekt for finansministerns formaga att halla
tillbaka statens investering~utgifter under en hogkonjunkturtopp, da myndig
heter och verk ligger pel sa hart for att fa sina utgiftsbehov tillfredsstallda.
Att hc111a tillbaka utgifterna ar givetvis -en viktig del av finanspolitiken. Men
vi horde ju att finansministern gj orde det tillagget att underskottet i total
budgeten trots detta eventuellt kommer att ga upp till 1500 miljoner, dvs att
utgiftsstegringen kan komma att bli storre an de 5 procent som man raknar
med. Det ar en allvarlig sak, som hidrar till att gora finanspolitiken mindre
effektiv an vad den horde vara under 1970. Det statliga sparandet, som okas



ARETS STATSVERKSPROPOSITION 21

genom att underskottet gar ner fran 3 miljarder till 1,5 miIjarder, ar ju doek
relativt blygsamt i det perspektiv som utmalats nar det galler den totala bristen
pa sparande.

Nar jag ser pa nationalbudgeten som den ar framlagd for 1970 med de
sannolika alternativ som redovisat att det eventuellt gar samre med exporten
oeh importen oeh hytesforhallandet an som forutsatts, sa utHiser jag darur
att den satsning pa den ekonomiska politiken som ar inhyggd i nationalbud
getens resultat inte har varit tillraeklig. Det finns risk for att underskottet
i hytesbalansen blir for stort; oeh det finns ingenting, som hygger upp till ett
battre lage i fortsattningen, alltsa till 1971. Dartill kommer att man kunde
ha begart en satsning pa finanspolitiken som sknlle ha varit sa kraftig att
den kunnat avlosa en del av den myeket restriktiva penning- oeh kreditpoli
tiken. Vi har i stanet en enormt hard satsning pa penning- oeh kreditpoliti
ken, som betyder kreditstopp i ordets egentliga mening. Det har aldrig hant
i nagot land att investeringarna inom det privata naringslivet efter en tid av
starkt atstramande penningpolitik inte blivit hart berorda av sadana atgarder.
Bakgrunden till denna kreditstopp-politik som nu fors, finner man i en dalig
finanspolitik under 1967 oeh 1968, som gay upphov till den likvida uppladd
ningen, som agde rum inom foretagen. Den har gjort en hel del foretag rela
tivt oheroende av kreditpolitiken under begransad tid. Dessa foretag har kun
nat finansiera sina investeringsutgifter oeh oka investeringarna enligt planerna.
Men denna goda likviditet ar ytterst oj funnt fordelad, oeh det ar inte givet att
det foretag som har de fina investeringsplanerna alltid har den goda likviditet
som behovs for att fullfolja dem. En fortgaende oeh hestaende kreditranso
nering av det slag som nn galler maste fa starka effekter pa industrins investe
ringar oeh diirigenom inverka pa exportforetagens konkurrensformaga pa
langre sikt.

Lat mig till slut saga nagra ord om hur jag uppfattar de ekonomisk-poli
tiska komplikationerna i nuvarande lage. For en utomstaende - oeh kanske
sarskilt for en professor i nationalekonomi - ar det naturligtvis naivt att
forsoka satta sig in i en finansministers milj 0 for ekonomisk-politisk besluts
fattning. Men jag fOTestalIer mig att det ar 'Svarare an vanligt. Vi har en hogre
komplikationsgrad darigenom att avvagningen mellan de manga malen ar
sa hesvarande. Vi star infor en ihardare satsning pa inkomst- oeh formogenhets
utj amning an tidigare. Det har danned blivit flera malkonflikter. Men trots
detta ar allting sa harmoniskt i statsverkspropositionens skrivning. ,Det later
nastan som om det inte fanns nagra stora konflikter. Det star t ex: "Huvud
uppgiften for den ekonomiska politiken hlir att losa upp dessa spanningar
i var ekonomi utan att ge avkall pa de grundHiggande malen: full sysselsatt
ning, forts'att ekonomisk tillvaxt oeh jamnare inkomstfordelning." Men man
maste ge avkall pa nagra av malen. Det ar fraga om kompromisser i malkon
fliktfragor som maste losas pa nagot satt i det spanda lage vi har for narva
rande. Dessa miHkonflikter borde klarHiggas.

Tag som exempel de sparandeproblem'som jag nyss utmalat. Man kan inte
garna tro att en satsning pa skatteskarpning for de hogre inkomsterna samt
pa hojd arvs- oeh formogenhetsbeskattning hjalper. Det ar fraga om en svar
konflikt i malsattningen. Forslagen hetyder att man satter inkomst- oeh for
mogenhetsutj amningen hogre an losandet av halansbristen. De problem som
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vallas av att konsumtionen okar for snabbt i forhallande till de reella inkoms
terna maste i stallet klaras genom hojda skatter. Det blir en eirkel med skatter
oeh inkomsthojningar nar det offentliga sparandet skall ersatta det hushaIIs
sparande som tappas. Harmed foljer problem med styrningen. av de nominella
inkomsterna under tryeket av besvaxande kompensationskrav.

En annan sadan avvagningsfraga ar nyansgraden. Finansministem fiek tyvarr
for myeket herom av fel personer for den restriktiva ekonomiska politiken
under 1967 oeh 1968 oeh en jamvikt pa arbetsmarknaden uppnaddes oeh
bibeholls. Kritiken fran vansterhall blev myeket stark mot den typen av poli
tik. Jag fonnodar att den ekonomiska politiken ar hardare bunden efter den
erfarenheten oeh det har blivit svarare att ater syfta till en lagre sysselsatt
ningsgrad. Har ar det oeksa fraga om en malkonflikt 80m ar svar att losa upp·.

Nar man har malkonflikter av detta slag, sa ar fragan vilken- kompromiss
vag som ar den rimligaste. Jag forestaller mig - oeh det har vi val alla fantasi
DOg att forestalla oss - att regeringen horde ha gatt myeket Iangre i utj am
ningssyfte i skattepaketet, om man velat i hogre grad tillmotesga de radikalas
onskningar. Sakert har finansministern svart att pa den fronten forsvara sina
stallningstaganden. Som ekonom har han insett att vi har har att gora med
en avvagningsfraga, dar man inte kan ga for langt at nagot hall. Jag kan inte
se hur allt detta med sparandebrist oeh valutapafrestningarna oeh med en
bytesbalans som kan bli samre an foregaende ar, med en kapitalutstromning
som vi vet oerhort litet om men som vi har skal att rakna med kommer att
fortsatta, kan Ieda till annan slutsats an att vara valutareserver kommer att
reduceras ytterligare oeh gora situationen ytterst besvarande till nasta ar.
Naturligtvis ar det mojIigt att skarpa valutaregleringarna oeh halla ut med
en riskabel kreditstopp-politik. Det ar en avvagningsfraga. Vad vinner vi,
och vad forlorar vi? Oeh hurudant hlir fortroendet for den svenska kronan
i den belysning finansministern har gav?

Herr ordforande! Jag slutar med att erinra om en liten episod som hiinde
en gang i denna forening. Ernst Wigforss hade £oregaende ar presenterat en
budget som verkat Hittsinnig. Den hade inte varit tillraekligt restriktiv med
hansyn till Iaget, menade hans kritiker. Men det gick bra, battre an vantat,
tack yare en for budgeten gynnsam konjunkturutveekling. Forste opponenten
framholl: "Men det var ju bara tur!" Men Wigforss svarade ungefar sa har:
"Ja, men tur ar val det finaste man kan ha. Skiekliga kan manga vara, men
tur - det har bara nagra fa av gudarna utvalda."

-/-

Ekon. dr Lars Nabseth: Herr ordforande! Liksom professor Lundberg
har jag for att undga indoktrineringseffekter gj ort litet anteekningar i forvag.
Dessa heror i vissa vasentliga delar vad Erik Lundberg redan tagit upp, oeh
jag kan darfor fatta mig ganska kort. Men jag viII and! komplettera vissa
saker som Erik Lundberg var inne pa, framst vad avser utrikeshandeln, som
jag tycker det ar vasentligt att vi diskuterar. Den star ju i centrum for in
tresset.

Forst viII jag emellertid gratulera finansministern till en sak, namligen
att den nu framlagda budgeten ar myeket mera spannande an den han pre-
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fsenterade har i fjol - i varje fall sa 80m vi upplevde den da. Manga av 088
tyckte sakert att den i fjol var ganska trakig. Den var val argwnenterad, och
det fanns inte mycket att saga. Sa har i efterhand kan vi val konstatera, att
vi inte heller var sarskilt bra pa att kritisera den budgeten. Vi borde ha gatt
:hardare at den. Och det fanns egentligen myeket mer att saga om den, om
vi bara hade forstatt vilka krafter 80m gjorde sig gallande. Jag tanker da
pa konjunkturuppgangen. Den ledde ju till underskottet i var bytesbalans,
vilket redan har patalats hare

Finansministern sade i sitt anforande - har har jag varit tvungen att ga
till trycket for att kolla att min minnesbild ar korrekt - att vi har forsokt
att under 1969 driva ekonomisk atstramningspolitik via de offentliga investe
ringama. Men i nationalbudgeten star det tvart om att dessa investeringar har
stigit exeeptionellt kraftigt under 1969, namligen med 10 procent i fraga om
hade de offentliga och kommunala investeringarna. Jag utgar ifran att det
inte ar fel vad som star i nationalbudgeten. Oeh detta ar en mycket storre
okning an under 1967 oeh 1968, vilket jag inte kan fa till en antieyklisk finans-
politik pa investeringssidan. Om nu siffrorna ar riktiga.

Pa den kommunala sidan framhalles att denna investeringsuppgang ar en
effekt av slopandet av investeringsavgiften. Jag har redan tidigare sagt, oeh
jag upprepar det nu, att har har vi ett exempel pa en olyekligt "timad" eko
nomisk-politisk atgard.

Det enda omrade dar vi inte har samma starka expansion langre ar pa
.bostadsbyggnadssidan. Ett skal hiirfor tror jag ar det som var sekreterare
.niimnde vid lunchen i dag namligen att det horjar hli en hesvarande hyres
.gastbrist runt om i landet.

Na, nu skall jag inte braka om den sno som foIl i fjol. Det ar knappast
motiverat nu, nar det inte bara bokstavligt utan oeksa bildligt ar pa vag att
falIa myeket sno oeh t.o.m. ar risk for snostorm. Men jag tror att det behovs
'myeket av bade skieklighet oeh tur for att finansministern skall hitta sparet
:i all snon, sa att han inte gar vilse at vanster oeh hamnar i ett regleringsspar,
dar det finns manga besvarliga gropar att falla ned i. I klartext menar
jag att med de sannolikheter vi nonnalt har att rakna med, gar finansminis
terns modeller for saval budget som finansplan inte riktigt ihop. Som ett
,exempel pa det namnde Erik Lun.dberg utrikeshandeln.

Jag viII emellertid opponera mig mot bade finansministern oeh Erik Lund-
herg nar det galler exporten. Det sags att den expanderar starkt volymmas
sigt - och det ar riktigt. Men satt i relation till varldshandeln ar den expan
sionen inte aIls sarskilt stark. Varldshandeln steg i fjol med 13-14 procent;
siffran ar inte helt klar annu. Man raknar nn med att varldshandeln skall
oka med 10 proeent under 1970. Mot den bakgrunden, och om vi skall kunna
halla vara marknadsandelar, bor vi ha samma export. Oeh det gor att jag
inte ar lika pessimistisk 80m professor Lundberg om exportutvecklingen. iDar
ar det mera fraga om huruvida vi har kapacitet eIler inte. Men jag tyeker att
~det borde finnas efterfrageutrymme.

Det finns emellertid andra poster pa utrikeshandelssidan som jag tyeker
iir mera besvarliga. Forst ar det givetvis bytesforhallandet. Redan 1969 note
rade vi en forbattring dar pa 300 miljoner kronor. Den forbattringen skall
enligt berakningarna fortsatta under 1970 med 300 miljoner. Det ar ju bra,
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oeh vi kan saga att vi har tur om det gar. Men det ar farligt att basera ut
veeklingsprognosen for handelsbalansen pa en fortgaende forbattring av terms
of trade.

Sedan har vi importen. Dar tyeker jag - oeh jag delar da helt Erik Lund
bergs uppfattning - att prognosen formodligen ar for lagt tillta.gen. Jag
skulle viIj a lagga till ett argument, namligen riskerna for en mervardesrush.
Vi har i dag inom lUI raknat pa hur stor andel av den privata konsumtionen
som drabbas av de skatter som finansministern lagger pa omedelbart. Enligt
de siffror vi har inom institutet ar det knappt 10 proeent av den privata kon
sumtionen som herors nu. Eftersom mervardeskatten val i alla fall sHir pa
minst 70-80 proeent av den privata konsumtionen - jag har inte siffrorna
till hands just nu - sa finns det en stor andel kvar, vilket innehar risker
for en kraftig konsumtionsstegring under detta are Pa denna punkt har ju
ocksa bade norrmannen oeh vi sjalva daliga erfarenheter.

,Men sedan vill jag komma in pa en annan sake Trots utveeklingen av export,
import oeh "terms of trade" far vi ett underskott pa bytesbalansen med 700
miIjoner. Da har vi redan lagt in en korrektionspost, vilket innebar att om
kapitalbalansen skulle bli plus minus noll, sa skulle vi anda fa en nedgang
pa 700 miljoner i valutareserven - eller 760; det finns olika uppgifter har
i llationalbudgeten oeh finansplanen.

Betraffande kapitalhalansen blev det i fjol en forsamring pa 1,3 miljarder,
fran plus 500 till minus 800 milj oner. Vad ar det som sager att vi nu plotsligt
skall fa en forhattring pa nastan 1,5 milj arder, sa att valutareserven forhlir
oforandrad - alltsa fran minus 800 till plus 600 eller 700 miljoner kronor?
Jag tyeker inte att det finns sadana tendenser, oeh jag har svart att tro att
de diskussioner vi nu for - vi ha.r jn laga skatter pa arv och formogenheter
nn i forhiHlande till vad vi far senare - bidrar till att forbattra kapitalba
lansen. Vi kan mahanda vinna en del pa de direkta investeringarna, som
ar ovanligt hoga oeh som val kan bantas ned litet. Men pa sikt kan vi inte
heller dar gora myeket. Jag tror namligen att det finns ett direkt samband
mellan direkta utlandsinvesteringar oeh export, ett samhand som man ofta
glommer i debatten. Pa sikt kan vi inte ha en fortgaende snahb okning av
exporten, om vi inte oeksa kopplar detta med direkta investeringar. Det finns
manga exempel pa detta samband for stora svenska exportforetag.

Vidare skall vi komm.a ihag att overskottet 1968 berodde pa att vi salde ut
hetydande investeringar. Exempel harpa ar Eleetrolux oeh Hoganas. Dessa
utforsaljningar svarade for ungefar 400 miljoner kronor. Men inte heller den
vagen kan vi varaktigt klara var utrikeshandel. Jag menar darfor att det har
verkligen kravs tur i den Wigforsska meningen, om vi skall kunna reda upp
var utrikeshandelssituation.

Da kommer vi till nasta ekvation. Om vi nu har dessa risker pa valutasidan
och dessutom raknar med internationellt hoga rantor liven i fortsattningen,
hur skall vi da kunna foreta nagra lattnader i penningpolitiken? Blir inte det
hesvarligt? Men da har vi sambandet med industriinvesteringarna. Om vi
skall kunna oka dem oeh 'Samtidigt oka produktion oeh export, sa kravs det
en lattare penningpolitik. Man maste pa sikt kunna expan-dera utlaningen.

Nu kommer finansministern att svara: 'Da stramar vi at finanspolitiken.
Men pa denna punkt har han genom sitt inledningsforedrag klarlagt nagot
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i finanspIanen, som hittills varit obegripligt for mig. Dar star det namligen
att underskottet i budgeten blir 800 milj oner, men till detta far Higgas lone
okningar, anslag till lokaliseringspolitiken oeh de tilIaggsanslag som det senare
kan hli fraga om. Oeh det gor att beloppet hlir storre. Men likafullt far det
inte hli storre, ty det tal inte var ekonomiska situation! Pa 'Dag Hammar
skj olds tid hrukade man i denna forening tala om "kristallklara obegriplig
heter"; jag tycker att vad som nu skrivits ar nagot som liknar dimholjda eller
snotaekta ohegripligheter. Nu har dock finansministern forklarat att under
skottet hlir inte 800 miljoner utan 1,5 miljarder, oeh det ar under alIa for
halIanden en forbattring jfunfort moo budgetaret 1969/70.

Vad kan vi da gora? JR, jag aterkommer till vad jag sade om problemen
med mervardeskatten, oeh jag kan dar fatta mig kort, eftersom Erik Lund
berg redan talat om det privata sparandet. Vi har flera ganger har i foreningen
talat om utveeklingen av det privata sparandet, som jag tyeker att finans
ministern heaktar for litet. Vi borde stimulera detta mera. Varfor kan vi
t.ex. inte andra pa det 400-kronorsavdrag som vi nu tilHimpar? Vi far komma
ihag att detta forlorar i yarde deIs i relation till prisstegringarna, dels med
stigande ranteniva. Det belopp man kan spara skattefritt blir givetvis mindre,
om rantenivan hojes.

Vidare undrar jag om vi verkligen i nuvarande lage kan underlata att oeksa
diskutera fragan om kapitalimport. Finansministern tyekte att det var oHimp
Jigt med sadan import, oeh jag haIler med honom om att Sverige inte ar en
nation som skulIe hehova importera kapital. Men kan vi undga att importera
kapital i nuvarande lage - eller i varje fall att forbereda den importen?
Ar inte risken att vi annars hamnar i en annu varre situation?

Till sist viII jag saga att i nasta langtidsutredning, som nu haIler pa med
sitt arbete, blir det eentrala problemet den svenska exportutvecklingen, att
fa var exportkapaeitet att taeka de hela tiden vaxande underskotten pa bade
turistsidan oeh u-Iandshjalpssidan - oeh att dessutom klara importen. Vi
maste ha en export dar handelsbalansen sueeessivt forbattras. Det racker inte
med en oforandrad handelsbalans. Detta ar ett myeket vasentligt problem,
son} vi maste ta itu med.

-/-

Professor Erik Dahmen: Herr ordforande! I motsats till de bada tidigare
talarna har jag inte ens kant mig frestad att efter finansministerns tal andra
pa den uppfattning jag hade tidigare. De tankegangar som jag har skall ge
uttryek at har jag myeket lange i olika sammanhang utvecklat i tal och skrift,
aven infor denna forsamling.

Till att horj a med viII jag saga, att jag tyeker mig ha fatt vatten pa min
kvarn, myeket vatten, oeh jag ar overtygad om att det kommer att overfloda
av vatten pa den kvarnen, om den nu framlagda finanspolitiska planen for
verkligas under 1970 - oeh liknande planer foljande ar, om de byggs upp
pa samma grundlaggande prineiper.

Vidare viII jag ta upp en sak som betyder, att jag lagger till ett led i de
tankegangar som jag tidigare sa ofta givit uttryek at oeh som jag nu viII erinra
om. Da vidgar jag perspektivet och forliinger det nagot. Som utgangspunkt
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tar jag da en enkel tankemodell av samhaIlsekonomiskt och ekonomisk-poli-.
tiskt slag. Det passar ju hra, eftersom vi ar samlade i Nationalekonomiska
Foreningen.

Antag som forsta fall, att vi gor en ekonomisk bedomning av forsorjnings
halansnatur for framforliggande are Antag vidare, att vi da finner, att den
reala nationalprodukten ar 100 milj arder - jag tar den siffran darfor att
det da ar sa latt att 'senare rakna procenttal - och att den kan oka med 3
procent. Vi har, tanker vi oss, liknande siffror for industriproduktionen,.
exporten, importen och kapitalrorelserna. Antag for det tredj e, att det verkar
som om den nominella nationalprodukten pa grund av inflation skulle stiga
Hit oss saga 4 procent. Inflationen blir med andra ord 1 procent. Om vi da
viII ha bort den inflationsdelen pa 1 milj ard eller 1 procent, oeh om vi darvid
ar vanliga finanspoIitiska modeller trogna, sa sager vi, att vi maste hoj a
skatterna en aning. Det ar ju bara 1 procents inflation, sa det blir inte nagra
storre hojningar. Darfor kan vi lagga ut skattehojningen over hela faltet.
Vi behover salunda inte aktualisera nagon storre omfordelning av det okade
skattetrycket. Med den modellen kan vi rakna med att dra in den enprocentiga
inflationen och alltsa fa ned den nominella nationalprodukten till 3 procent.
Med en sadanmarginell andring av skattetrycket kan vi ordna saken utan
nagon speciell skattereforrn. eller andring av skattestrukturen. Inverkan harav
pa statsfinanserna blir da, att vi far 1 miljard mera i skatteinkomster; det
ar rimligt att tro det.

Med en sadan modell behover vi inte nodviindigtvis fraga oss huruvida den
rea1a nationalprodukten - konsumtion, sparande, kapitalutflode och andra
i sammanhanget aktuella variabler - paverkas av den skattehojning vi genom
for. Det ar ju en sapass liten forandring. l\1en i den teoretiska analysens
intresse bor vi anda stalla den fragan. Och vi bor aven staIIa fragan i vad
man de nominella inkomsterna paverkas av det okade skatteuttaget i form
av kompensationsrorelser i penninginkomsterna. Det sporsmalet tror jag dock,
att vi kan ga ganska Iatt forbi, liksom ocksa fragan om kapitalflodet. Vi be
hover med andra ord inte i rea'liteten gora nagon revidering av den ursprung,
liga forsorjningsbalansen for det kommande aret eller foreta nagon omprov
ning av de reala faktorernas sannolika utveckling.

Antag emellertid - som i fall nr 2 - att vi alltjmnt har en prognos pa en
real nationalprodukt pa 3 procent och motsvarande antagande pa konsum
tionssidan, pa sparandet, investeringarna, kapitalutflodet o.s.v., men att vi
dar har en nominell nationalproduktstegring pa 8 procent i budgetkalkylen.
Det ar alltsa ett inflationsmoment pa 5 procent. Lat oss vidare tanka OS5, att
vi folj er samma finanspolitiska tankegaIlg och sager att nu maste vi {oreta
en ganska kraftig skattehojning for att fa bort dessa 5 procent. Och nar vi
gor en sadan stark hoj ning av skatterna far vi, i motsats till det forsta faIlet,
diskutera hur den skattehojningen skall fordelas. Vi har dA ocksa anledning
att ta upp en diskussion om en forandring av skattestrukturen. For resone
mangets skull viII jag ocksa tillagga, att man j u ocksa kan diskutera skatte
strukturens forandring oeh skattebordans fordelning alldeles oavsett de sta
biliseringspolitiska syftena, alltsa hur hordan skall baras. Man far dar ocksa
lagga in rent inkomstfordelningspolitiska argument.

I detta fall far vi aIItsa en stark skatteokning och en darav fororsakad skatte-
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refonn. Hur ligger da hela problemet till? Kan vi dar, som vi gjorde i det
forsta faUet, lata hli att ta upp fragan hur den reala nationalprodukten, den
reala ekonomiska utveeklingen - sparandet, konsumtionen, kapitalroreIserna
o.s.v. - paverkas? Kan vi lata bli att till provning ta upp fragan hur den
reala nationalinkomsten paverkas?

Nej, vi kan inte underlata att gora det. Nu har vi ju dels en stor skatte
hojning, dels ett skattereformpaket, oeh dll maste den ursprungliga prognosen
for den ekonomiska utvecklingen omprovas. Vad skulle en sadan omprovning
leda till? J0, enligt min mening till en revidering av de siffror oeh framtids..
bedomningar som man utgatt fran. Man kan inte bara saga, att man haIler
fast vid bedomningen av den reala n'ationalproduktionen, utrikeshandeln, kon
sumtionen, sparandet, kapitalrorelserna o.s.v. D"et ar omojIigt, att i ett sadant
lage ta for givet, att de som traffas av skatteokningarna oeh skatterefonnen
inte kommer att reagera sa att en dylik revidering av den ursprungliga planen
blir nOdvandig.

Nu kan man fraga sig vilket av dessa tva alternativa fall som passar hast
pa den finansplan som i dag presenterats oeh vilket som passar hast i fjol
arets finansplan. Jag anser, att pa fj olarets finansplan passar det forsta alter·
nativet ganska hra, men for arets passar alternativ 2 myeket hra. Men i finans·
ministerns framstaIlning bade har oeh annorstades har det latit som om dagens
situation liknade den jag angav i det forsta fallet. Detta ar otillfredsstallande.
Det ar ledsamt, att vi har i landet, med de fina traditioner som Sverige har
pa finansteorins omrade - jag tanker t.ex. pa sadana namn som Myrdal,
Ohlin, Lindahl, Bent Hansen oeh andra - skall underHita att ta upp detta
problem till diskussion. Oeh det ar ledsamt, att se sadana formuleringar som
aterfinnes pa sidan 15 i finansplanen, dar det star: "- - - budgetforslagets
andra huvudkomponent - sankningen oeh omfordelningen av inkomstskat
terna - maste finansieras genom en hojning av mervardesskatten. Skattere
formen har med andra ord utformats sa, att den statsfinansiellt sett ar i huvud
sak neutral oeh i huvudsak inte paverkar finanspolitikens allmanna restriktivi
tet."

En sadan formulering kan man inte gora, om vi hefinner oss i ett lag,e dar
vi behover omprova den ursprungliga prognosen. Det ar inte hara teoretiskt
otillfredsstiillande utan oeksll {orenat med risker fran praktisk-politisk syn
punkt.

Vad jag menar med det viII jag askadliggora genom att konkretisera oeh
specificera pa vilket satt vi maste omprova de prognoser som gj orts. Jag
skall da specifieera de fragor som hor stiilla,s, fragor 80m man horde under
soka systematiskt oeh forsoka hesvara i en serios finanspolitisk debatt i dag.

1. Ar det realistiskt att tro, att arhetsinsatsen av clem som arbetar har i
landet blir densamma efter det att finanspolitiska atgarder av detta slag vid
tagits?

Jag svarar: Ja, kanske. Vi ar ju ett folk av "knegare", oeh man vet inte
myeket om i vilken utstrackning manniskor minskar - eller okar - sin
arbetsflit infor hoj da skatter. Men hur som heIst tyeker jag, att fragan ar
vard att tas upp.

2. Ar det realistiskt att tro, att sparandet - oeh darmed konsumtionen 
forhlir opaverkat av inforandet av dessa finanspolitiska medel? Den saken
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har hade Erik Lundherg och Lars Nahseth redan varit inne pa. Jag tror inte,
att det ar realistiskt att tro det; dar ar jag litet mera hestamd i min uppfatt
ning an pa den forsta punkten. Och i den man det ligger nagot i det tvivlet
har vi just av den anledningen orsak att omp-rova den forsta prognosen, nam
ligen hedomningen av den reala utvecklingen.

3. Ar det realistiskt att tro, att tendenserna till hushallning medelst byte
av varor och tj anster utan meHankommande inkomsthildning - och danned
mindre mojIigheter for heskattningsmyndigheterna att ingripa - inte skulle
oka vid en finanspolitisk uppHiggning av detta slag? Jag tror inte det. Och
om det ligger llagot i min tvekan pa den punkten, sa kommer jag till slut
satsen, att det ar otillfredsstallande fran effektivitetssynpunkt i folkhushallet
och darmed for tillvaxttakten.

4. Ar det realistiskt att tro, att henagenheten att prova andra metoder att
nedbringa det individuella, faktiska skattetrycket skulle bli oforandrad?

Det har jag mycket svart att tro. Och om sa ar, sa far finansministern ju
anstalla annu fler skatteexperter. Han har ju redan aviserat en del. Och det
hlir om intet annat en samhallsekonomisk helastning, eftersom en stor skara
hogt hegavade manniskor da inte kommer att syssla med produktiva uppgifter.
Fran nationalekonomisk synpunkt ar det speciellt ledsamt att konstatera detta,
eftersom man vet att denna okning av antalet skatteexperter pa andra sidan
om den 15 februari respektive 31 mars kommer att leda till en motsvarande
okning av antalet skatteexperter fore dessa hada datum.

5. Ar det realistiskt att tro, att vi inte kommer att fa ett starkt uttalat kom
pensationstankande vid denna hojning av skatterna? Pa denna enda punkt
- savitt jag kunnat finna - har finansministern snuddat vid tanken att ta
upp den ursprungliga prognosen till omprovning. Mitt svar dar innebar att
jag tar fram min gamla kapphast och sager: Det ar helt orealistiskt att tro,
att sadana kompensationer inte kommer att till icke ovasentlig del genom
drivas. Sedan ma finansministern anvanda sa manga pekpinnar som heIst
vad hetraffar nodvandigheten av att visa solidaritet. Finansministerns onsk
ningar och forhoppningar pa den punkten tror jag ar i frommaste laget; det
ar ett praktfullt. exempel pa onsketankande. Vi kommer utan ringaste tvivel
att fa ett sadant kompensationstankande. Vi far en ohstruktion mot de centrala
politiska beslut, som fattas i demokratisk ordning, och vi far det i fonn av
kompensatoriska inkomsthojningar. Och vissa sadana hojningar blir det i
ett samhaIle, som ar bundet att halla full sysselsattning och darmed en arbets
marknad av sadan art som ar forknippad med ett samhalle av den typen med
darav folj ande forhallande arbetstagare-arbetsgivare.

Jag viII formulera det sa, att nar vi har ett relativt hegransat utrymme for
privat konsumtionsokning vid en snabbt vaxande offentlig sektor, stora investe
ringskrav och stora och delvis nya helastningar pa kapitalbalansen, sa kom
mer konsumenterna inte att acceptera denna begransade konsumtionsstegrings
takt. De kommer att reagera pa olika satt: genom att hoja sina penningin
komster eller pa andra satt.

Danned kommer jag in pa det som jag tanker saga aUra sist. Vi har redan
sett exempel pa att forsok att med kraft anvan·da Medel for att bekampa denna
kompensationsmojlighet leder till oro pa arhetsmarknaden. Vi har sett det
i andra lander, och vi horjar se ansatser till samma sak aven har i landet,
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dar ohstruktionen alltsa inte bara tar sig uttryck i krav pa hoj da inkomster
utan aven i form av strejker o.d.

Slutsatsen av detta hHr, att det hara finns en sak som kan tvinga konsu
menterna att hegransa sin konsumtionsstegringstakt, namIigen inflation. Och
for att allting skall fungera nagot sa nar smidigt vid en inflation. oeh inte
astadkomma nagra olyckor fordras, att andra lander haIler ungefar samma
inflationstakt. Om detta inte ar faIlet, sa far vi svarigheter pa hyteshandels
omradet. Och dft kan jag inte se annat an att vi i anden pa repet inte kan
undvara det enda ekonomisk-politiska medel som nu ar last, namligen en
andring av vaxelkuserna, i detta fall alltsa devalvering. Det fore-faller mig
vara en helt logisk tankegang.

Jag viII ocks,a aktualisera en annan fraga. Kan vi lugnt utga fran att finans
politiken, i detta fall narmast skattepolitiken, i dag oeh for den framtid vi
nu kan overhlieka, har att verka i ett samhalle, som ser ut ungefar som for
fern, tio eller femton ar sedan? Eller vad ar det som har andrats? Jo, ute i
varlden sker det en stor andring som heror Sverige oeh 80m hottnar i teknisk
ekonomiska krafter. De kan sammanfattas i att produktionsfaktorn arhets·
kraft oeh produktionsfaktorn foretagarverksamhet hlir myeket rorligare oeh
myeket rorelsevilligare an tidigare ocksft over landets granser. Det har skett
genomgripande innovationer oeh forhattringar av kommunikationerna, som
har gj ort att alla avstand blivit kortare oeh som har forbattrat moj ligheterna
till kontakt mellan manniskor over granserna. Delvis sammanhanger delta
med att foretagarverksamheten har undergatt en stark internationalisering;
det ar inga tvivel om i vilken riktning det fortsattningsvis. gar i det fallet.
Oeh darmed blir det ocksa en mera utpraglad internationalisering av arbets
kraften for b1.a. manniskor som arbetar i eller for olika foretag.

De som ger sig ut internationellt kommer redan i dag i en annan situation
an de som gav sig ut for !bara tio-femton ar sedan. am man da gay sig ut
i unga ar, sa var risken stor att man blev bortglomd i karrHiren har hemma.
Genom de daHga kommunikationerna kom man kanske hem vart tredje ar
oeh traffade sin chef dar ute kanske en gang om aret. Man kom da inte hem
pa somrarna. Men dar ar det numera inga problem. I dag ar det i motsats
till tidigare en merit att ha varit utomlands. Man bHr inte hortglomd i karria
ren for det. Dar har det sftlunda vant sig.

Vidare ar sprakkunskaperna storre i den uppvaxande generationen i dag.
Man vanjer sig pa ett tidigare stadium vid att vara utomlands. Ungdomen blir
hattre utbildad. Vara statsmakter gor vad de kan for att forbattra utbild
ningen. Jag kan inte se annat an att aven detta okar rorligheten hos produk
tionsfaktorn arbetskraft.

Vidare tror jag att den uppvaxande generationen inte kommer att ha lika
myeket av nationell solidaritet som vi har oeh som finansministern talade
om. Jag tror, att de unga skulle ha ett oeh annat att invanda mot de natio
nalistiska tonfall, som finansministern anvander i finansplanen, nar han dar
talar om solidaritet. Jag forestaller mig, att en oeh annan i den yngre gene
rationen sager, att det ar fel att dra en sa snav grans for solidaritetshegreppet,
alltsa att bara se till solidariteten inom detta lands granser.

Med detta viII jag emellertid inte saga att vi star infor en forandring som
sker dramatiskt oeh rnedstor kraft over en natt. Det ar en riktning, om vilken
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inga tvivel kan rada. Daremot kan det rada delade meningar om i vil~en has
tighet utvecklingen gar i den riktningen. For att fortydliga mig och for att
i mOj ligaste man forehygga missforstand vill jag dock understryka f-O~r--:a'I.:Jt+-t----------
nu komma tillbaka till finanspolitiken - att jag inte sager, att vi far ett lam-
meltag av manniskor som lamnar .landet pa grund av skattepolitiken. ·Det yore
en overdrift. Jag vin bara poangtera, att nagonting har andrats ute i varlden
j iimfort med tidigare, namligen de saker 80m jag har har raknat upp. Oeh
det hetyder, menar jag, att vi inte Hingre kan diskutera finanspolitiken som
om vi yore en 0, dar vi kan applieera de finanspolitiska medlen litet hur vi
viII utan att i mycket hog grad, hogre an finansministern gor, 5e ut over lan-
dets granser.

Vi har redan upplevt att rantepolitiken praktiskt taget inte har nagon £rihet
kvar, och jag undrar om inte nagot i samma stH sker mer eller mindre snahbt
med finanspolitiken, i vart fall skattepolitiken. Darfor menar jag, att vi rim
ligtvis inte kan underlata att aktualisera fragor sadana som jag har tagit upp, i
den varld vi nu lever, med de utveeklingstendenser som dar rader, och
latsas som om ingenting hant pa det omradel. Vi maste diskutera finanspoli
tikens mal och medel i ett litet land, 80m inte kan isolera sig i en starkt dyna
misk varld.

-/-

Fil. lie Lars Jacobsson: Herr ordforande! Allmanhetens intresse for den
ekonomiska utvecklingen hrukar vara speciellt stort under lagkonjunkturer,
d.v.s. nar det ar besvarligt for landet. Undantag harifran ar sadana tillfiillen
som detta, nar det finns sa stimulerande foredragshallare som finansministern.
Men i nuvarande lage kan man iaktta ett betydande intresse for ekonomiska
fragor, trots att vi nu har hogkonjunktur. - Detta tyder pa att utvecklingen
av var valutareserv uppfattas som en hetydande risk for var ekonomi.

Som alla vet har valutareserven minskat moo ungefar 3 miljarder fran
slutet av 1967, d.v.s. med drygt 40 procent. Under 1969 minskade valutare
serven med narmare 2 miljarder. Forsamringar har skett pa manga poster
i betalningshalansen, men speciellt kan uppmarksammas forsamringen i kapital
balansen. Det ar emellertid uppenbart att valutareserven nu alltmer nannar
sig det lage dB. fortroendet for den svenska kronan kan svikta. Det far darfor
anses vara mycket vasentligt att gora en realistisk hedomning av den vantade
utvecklingen for de olika postema i betalningsbalansen. DB. atgarder vidta
gits for att forbiittra laget nar det galler kapitalbalansen skall jag har i huvud
sak koncentrera mig till en bedomning av handelsbalansens utveckling.

Dar ar den vasentliga fragan huruvida handelsbalansen kommer att for
hiittras sa kraftigt att den uppvager den trendmassiga forsamringen i tj anste
och transfereringsnettot. Enligt konjunkturinstitutets beriikningar skulle vi fa
en mycket begransad forbattring i hytesbalansen, namligen med endast 70
miljoner kronor, om man bortser fran att restposten i redovisningen i natio
nalbudgeten delats upp i tva delar varigenom man formellt fatt en ytterligare
forbattring med 100 miljoner. Detta innebar att underskottet i bytesbalansen
1970 skulle bli storre an under nagot tidigare ar under 1960-talet med undan-



ARETS STATSVERKSPROPOSITION 31

tag for 1969. Da har iindock ingen hansyn tagits till den pagaende gruvstrejken,
genom vilken man sannolikt far rakna med en exportforlust pa ungefar 100
miljoner kronor.

Finansdepartementet har foretagit vissa uppjusteringar i konjunkturinstitu
tets exportprognos. Dessa j usteringar torde inte ha fororsakats av de vidtagna
.atgarderna, utan ar uttryck for en annan hedomning av vara exportmojIig
heter. Uppj usteringen galler framfor allt verkstadsexporten. EnIigt finansde
partementet hor okningen av verkstadsexporten 1970 hli lika hog som 1969,
d.v.s. ca 17 procent. Man kan ifragasatta om denna hedomning ax realistisk..

Som underlag for exportprognoserna for verkstadsprodukter ligger export
enkater. Dessa visar pa en okning av exporten med 14 procent 1970. Det hor
emellertid uppmarksammas att exportenkaterna inte systematiskt underskattar
utvecklingen pa samma satt som investeringsenkaterna. En upprakning fran
14 till 17 procent skulle darlor enligt tidigare erfarenheter innehara en ovan
Jigt stor felmarginal i exportenkiiterna.

Nu skall man emellertid vara pa det klara med att enkaterna insamlas i
augusti, och laget kan ha andrats sedan dess. Det finns dwor anledning att
hedoma hur exportmojligheterna fo-riindrats. Om vi ser pa uthudssidan kan
vi konstatera att kapacitetsutnyttjandegraden inom verkstadsindustrin har
stigit. Enligt konj unkturharometern har verkstadsindustrin nu en hogre ut
nyttjandegrad an nagonsin tidigare, t.o.m. hogre an under hogkonjunktur
Aret 1965. Dessutom har leveranstiderna successivt forlangts, ooh fardigvaru
lagren anses vara for sma. Om man j amfo-r med i augusti torde darfor laget
pa utbudssidan snarast ha forsamrats.

Pa efterfragesidan kan noteras att man raknar med en lagre tillvaxttakt i
ekonomin i Vasteuropa for 1970 an under 1969. Det hor specieIlt uppmark
sammas att man raknar med en omsvangning i lagerutvecklingen fran en
vasentlig lagerupphyggnad till en icke obetydlig lageravveckling. I USA har
konjunkturnedgangen blivit alltmer markerad under den senaste tiden, och
det har framstatt som alIt klarare att man maste rakna med en betydande
konjunkturdampning. Speciellt kan uppmiirksammas att bilforsaIjningen i USA
minskat kraftigt den senaste tiden. Da konkurrensen pa smabilsmarknaden i
USA samtidigt okar hade genom en j apansk exportoffensiv och genom okad
satsning pa smabilar fran de amerikanska hilforetagen, kan man hysa oro
for SAAB:s och Volvos mojIigheter att havda sig pa denna marknad. For
att forsta allvaret i denna utvec.kling bor det ohserveras att USA ar den klart
storsta exportmarknaden for de svenska hilforetagen, och att forsaIjningen
pa denna marknad uppgar till ungefar 2/3 av forsaIjningen pa hemmamark
naden. Sammanfattningsvis leder dessa synpunkter till att det forefaller osan
nolikt att man far en lika snabb okning av verkstadsexporten under 1970
som vi hade under 1969.

Den andra post som finansministern har raknat upp exportprognosen for
galler gruppen "ovriga varor". Det ar en varugrupp som bestar av manga
olika produkter men huvudsakligen av konsumtionsvaror, av vilka omkring
50 procent av exporten gar till Norden. Det kan darfor vara av intresse att
se hur konsumtionsutvecklingen i Norden beraknas bli under 1970 jiimfort
med 1969.

I Norge vantar man en minskning i okningstakten fran 6,0 till 4,5 procent,
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i Danmark en minskning fran 6,5 till 2 a 3 procent och i Finland en nedgang:
fran 6,5 til 5,5 procent, alltsa genomgaende minskning av okningstakten.

Oni IlIaD sedan aven i detta fall ser pa utbudssidan, sa finner man EI.a.
att den svenska exporten av mineraloljeprodukter under uthyggnadsskedet.
inom denna industri varit ratt hetydande. Denna export torde emellertid suc
cessivt minska allteftersom den svenska efterfragan kommer upp i paritet.
med produktionskapaeiteten. Inte heller hetraffande exporten av ovriga varor
torde det darfor vara rimligt att rakna med en hogre okningstakt an vad som
forutsatts av konj unkturinstitutet.

Accepterar man konjunkturinstitutets bedomning av hyteshalansen kommer
man fram till att underskottet dar under 1970 hlir ungefar lika stort som
under 1969. Da maste det anses befogat med icke ohetydliga ekonomisk-poli
tiska atgarder for att komma pa ratt kol, i forsta hand da genom att minska
importen.

De vidtagna ekonomisk-politiska atgarderna torde endast i begransad ut
strackning ha nagon importhiimmande effekt. Det framgar hl.a. av att finans
departementet inte har korrigerat importprognosen efter det att atgarderna
vidtagits. ·Den momshojning som infordes 1 februari 1970 tillkom val i forsta
hand for att ta bort den koprush som man maste rakna med vid momshoj
ningar.

Det hor dock ohserveras att ungefar tva tredjedelar av omsrushen 1965
gaIlde andra varor an de 80m drabbas av hojningen den 1 fehruari i are Man
kan alltsa inte bortse fran en betydande momsrush aven i slutet av aret. Mot
denna hakgrund tycker jag man skulle ha provat en annan variant av etapp
vis momshojning, som battre motsvarar de krav man kan stalla pa den eko
nomiska politiken. Denna variant yore att dela momshojningen i tva etapper
med en hojning av 2 procent per gang over hela varumarknaden. Pa det sattet
skulle man sannolikt fa mindre sammanlagd momsrush, darfor att rushen
visar en mycket stark benagenhet att hora ihop med momshojningens steg
ringstakt. Vid sma momshojningar far man praktiskt taget ingen rush, oeh
vid storre far man myeket starka rusher. Det finns saledes ett tydligt icke
lineart samband mellan momshojningens oeh momsrushens storlek. Dessutom
skulle man da oeksa fa en icke obetydlig reduktion av importen 1970, som
skulle behovas i nuvarande Hige.

Med nuvarande forslag kan jag inte se annat an att valutareserven bara
under synnerligen gynnsamma omstandigheter kommer att utvecklas fordel
aktigt. En forutsattning hartor ar bl.a. att konjunkturdampningen i USA blir
myeket kortvarig. Blir den inte det, utan om den istallet sprider sig till andra
delar av varlden, sa maste man rakna med att den svenska valutasituationen
hlir myeket besvarlig. Dil fragar man sig vad finansministern kan gora i det
laget, och om det inte hade varit battre att redan nu bromsa importen.

Eftersom finansministern ofta talar i mycket anslaende bilder vill jag av
sluta detta anforande med en hild oeh j iimfora finansministern med den eng
elsman som somnade under en tagresa i Norge. Han vaknade da taget med
ett ryek stannade vid en station oeh fann till sin forskraekelse att stations
namnet var Hell. Men han lugnade sig nar han pa en mindre skylt over en
dorr Histe: Gods expedition. Jag forstar att finansministern har kant sig oroad
av valutasituationen men att han nu har hittat sin skylt moo "Gods expedition"
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pa, niimligen den etappvisa momshojningen. Jag befarar dock att han kommer
att bli ratt besviken, nar han gar in genom den dorren. Oeh dessutom ar det
inte sakert att Hell bara ar en jarnvagsstation i Norge.

-/-

Ordl.: Jag undrar om jag sjalv, innan jag slapper upp finansministern 
-med risk att dra ner nivan pa denna myeket fornamliga dehatt - far stalla
tre korta oeh konkreta fragor, som ligger myeket nara finansministerns egen
framstallning.

Den forsta fragan ar en uppfoljning av finansministerns egen analyse Herr
Strang sager att begransningen i mojligheterna att skarpa arvs- oeh fonno
genhetsskatterna framst ligger dari att det kapital man vin dra in till staten
i stor utstraekning fungerar som verktygslada oeh produktionsmedel for familje
foretagen. Den fraga jag menar att vi da maste stana - oeh den tyeker jag
att finansministern horde staHa till bade sig sj alv oeh till sina padrivare 
ar: Vilken typ av naringsliv viII vi ha? ViII vi att familjeforetagare skall fort
satta att existera har i landet, eller viII vi att de skall forsvinna, sa att vi sedan
far ett naringsliv av enbart aktiebolag med "spridd" agostruktur?

For att besvara den fragan maste man givetvis forsoka studera vilka kon-
sekvenser olika foretagsmodeller hare Oeh dar viII jag peka pa att myeket av
dynamiken i naringslivet tyeks ligga i de mindre foretagen. Manga under
sokningar i olika Hinder vis-ar namligen att nya ideer i stor utstrackning lan
seras av sma foretag oeh sedan forst pa ett senare stadium tas upp av stora
foretag, vilka pa grund av sin, stelare hierarkiska uppbyggnad ofta fungerar
langsamt. Om vi far ett naringsliv dar hara ledarna i de stora foretagen, inga
andra, kan ta initiativ, sa far vi ett myeket eentraliserat naringsliv med en
stark maktkoneentration, dar bara en myeket liten grupp av manniskor kan
gora nagot som ar nytt. 'Det tyeks namligen inte vara de som sitter i toppen
pa hierarkier som vagar sig pa nyheter, ty de riskerar att da ramla ned fran
toppen oe:h "sla sig". Tvartom ar det ofta de manniskot som inte natt upp i
hierarkins topp utan arbetar "utanfor" ("outsiders") som tar initiative Darfor
tycke jag att det ar viktigt att stalla fragan, om vi viII att familjeforetagen
skall overleva eller inte? Detta ar en fraga som aldrig stallts - oeh an mindre
besvarats - i Kapitalskatteutredningens forslag.

Nu kan man tanka sig modeller, dar man eventuellt kan klara familjefore
tagen aven vid en skarpt formogenhets- oeh arvsskatt, atminstone den sist
namnda. Jag har sj alv skisserat en sadan modell. IDen gar ut pa att man inte
skall behova hetala arvskatten kontant utan kan gora det med en revers till
staten. Da far man amortera skatten under loppet av sin levnad. Nar nasta
generation sedan trader till utfardas en ny revers, som vederhorande far arnor
tera pa. Man far da med andra ord "springa i ekorrhjulet" generation efter
generation oeh amortera de nya reverserna. Detta ar en tankhar losning pa
problemet. Man kan jn t ex fraga jordbrukarna, om inte det systemet vore
nagonting for clem!

Den andra provokativa fragan ar denna: Ar det inte p,a tiden att vi i finans
planerna kommer hort fran det "statsfinansiella sallskapsspel" som nu hedrivs?
Sag att man tanker sanka skatten med 100 miljoner kronor for hushallen. DB.
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vet vi att den atgarden efter en viss tid leder till en konsumtionsstegring med
80-90 miljoner. Da sager man i budgeten, att det statsfinansiella laget ar
intakt om vi hojer formogenhetsskatten med 100 miljoner - de bada atgar
derna tillsammantagna skulle vara "statsfinansiellt neutrala". Men var och
en vet ju att en hojning av fonnogenhetsskatten med 100 miljoner kronor
drabbar konsumtionen i mycket ringa utstrackning, sa nettoeffekten blir en
konsumtionsokning.

Fragan ar da: vern har nagot intresse av att veta vad som ar "statsfinan
sieHt neutralt" - mojligen med undantag for riksgaldskontoret, nar man
dar skall bestamma sig for hur mycket pengar man skall lana upp nasta ar?
Vr samhallsekonomisk synpunkt ar del' en ganska ointressant upplysning. Men
likafuIIt har det sagts sa i 20 ars tid. Och ar efter ar hedrivs detta saIIskaps
spel av regering och opposition. Sverige ar j u ett foregangsland pa finans
politikens omrade; savitt jag forstar ar vi ocksa det i dag mest avancerade
landet nar det galler finanspolitiska experiment. Och da yore det val pa tiden
att vi rensade ut dessa atavismer fran 1920-talet ur hudgetanalysen!

Slutligen viII jag ocksa peka pa att vi i Sverige har en benagenhet att annon
sera hojningar av indirekta skatter i forvag. I £lera andra lander forsoker
man undvika detta. I England lagger man ibland fram ett forslag om hojd
indirekt skatt pa lordag och genomfor den pa mandag. Dar ar man beredd
att handla snabbt i parlamentet. Regeringen har ocksa fullmakt att andra indi
rekta skatter pa varaktiga varor med 10 procent uppat eller nedat utan att
fraga parlamentet i forvag - deras s k "regulator". Men parlamentet kan i
efterhand saga. atl man inte gillar atgarderna, och da far regeringen avga.
I Belgien har man ett liknande system.

Det ar i hogsta grad otillfredsstallande att, som i arets finansplan, elva
manader i forvag annonsera hojningar av den indirekta skatten, framfor alIt
i en situation da hytesbalansen utgor ett problem. Regeringen praktiskt taget
her folk att skynda pa sina inkop under senare delen av 1970. Det maste vara
pa tiden att riksdagen antingen gar med pa att handla snabbt eller ocksa
later nagon annan handla - dvs ger en fullmakt at regeringen.

-/-

Finansminister Gunnar Strang: Herr ordforande! Det har stallts sa manga
fragor om invecklade och intrikata problem att jag skulle hehova dubhelt
sa lang tid 80m jag anviinde i mitt inledningsanforande for att hesvara dem
alla.. Men eftersom klockan redan ar 10.00 far jag noja mig med att gora
en mycket snabh genomgang av vad som sagts.

Professor Lundberg sade a.tt hogkonjunkturen kommer som en overrask
ning, och om jag drog de ratta slutsatserna av hans inlagg sa viII han inte
Higga ansvaret for det enbart pa finansministern. Han tyckte att det var for
fa som varnat i god tid. Ja, det ar mojIigt att vi sa smaningom blir skickligare
80m prognosmakare, sa att vi liksom kan kiinna i fingrarna nar det ar nodvan
digt att gora nagonting. Vi hor givetvis bli duktigare ju langre vi haIler pa
och ju fler misstag vi gore Det ar ju anda nagon trost.

Sedan fick jag av Erik Lundbergs anforande det intrycket att han tyckte
att de finanspolitiska satsningarna ar for sma, men dar viII jag saga nagot som
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ocksa kan vara ett svar till professor Dahmen: Man far inte glomma den
internationella utvecklingen. Vi forsoker ju alltid placera in vara egna pro
gnoser i perspektivet av vad som hander runt omkring oss, och aven de pro
gnoserna ar naturligtvis behaftade med samma reservationer som nar vi spar
om var egen ekonomiska framtid. Men jag skulle bli forvanad, om inte den
internationella utvecklingen - kanske med undantag for USA, men influensen
pa oss darifran kommer ju anda med en viss efterslapning - har i Europa och
Norden hlir sadan att man overallt loper samma risker som vi har i Sverige
att fa nagon grads inflationsfeher i samhallsekonomin. Med min benagenhe~

att tala i bilder har jag nagon gang sagt, att om man dansar en ringdans pa
inflationens danshana,och hara haIler varandra ordentligt i handerna, sa hander
inte nagon storre olycka. Nej, olyckan intraffar nar nag,on far for sig att han
skall upptrada som solist, medan alIa andra star runt om och tittar pa. Och
jag har ingen kansla av att det just nu foreligger risk for att vi har i Sverige
kommer att iklada oss denna solistens roll.

Betraffande sparandeproblemet vill jag pa en punkt komplettera vad Erik
Lundberg sade. Jag tror inte att man skall se ATP-sparandet - det ar ju
det stora institutionella sparandet, dar vi nu har ett okat placeringshehov
pa ungefar 5 milj arder - som nagot slags ersattning for ett tidigare sparande.
Jag har den uppfattningen att ATP-sparandet helt enkelt ar en konvertering
av konsumtionen till sparandet, darfor att ATP-sparandet kommer via ett uttag
fran arhetsgivarna, ett uttag som i annat fall skulle ha varit Ion och som till
ungefar 80 procent gatt till konsumtion. Detta har redan framhaUits av tidi
gare talare i denna dehatt.

Varje ar nar man satter sig ned att fOJ}handla - det har varit sa alla ar
hittills - och det har blivit fraga om att hoja ATP-avgiften med % procent,
har man forst forsokt komma fram till vilket utrymme som finns att disponera.
Och fran det utrymmet har man sedan raknat av denna halva procent i ATP
avgift, som arbetsgivarna skall betala, pa samma satt som man gj ort reduk
tion med hansyn till arbetstidsforkortning eUer eventuella andra av staten
initierade p,alagor. Man gjorde det avdraget nar staten hojde sjukforsakrings
premien for foretagarna. Och utifran den enkla reflexionen vagar jag vid
halla uppfattningen att ATP-sparandet ar en omvaxling fran en konsumtion
till en kapitalbildning. Om vi inte hade haft ATP, sa skulle situationen nu
ha varit helt annorlunda. Och med den utgangspunkten ar det naturligt att
jag tar det bristande hushallssparandet nagot mindre allvarligt an Erik Lund
berg.

Jag tror att reduktionen i hushallssparandet i langa stycken sammanhanger
med en forandrad livsaskadning, om jag sa far saga. Den gamla otryggheten
tvingar nu inte manniskorna att se om sitt hus pa samma satt som forr i
varlden. Har man garantier for att alderdomen ar tryggad pa ett hyggligt
satt genom pensionering, att sjukdom inte hetyder nagot inkomstbortfall som
stor sarskilt mycket, sa ar det alldeles klart att en hel del av incitamentet att
spara bortfaller.

(Professor Erik Lundberg: Jag sade precis samma sak; du uttrycker det bara
litet krangligare.)
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Ingen kan pasta att jag uttrycker detta krangligt; det maste i sa· fall ha
varit Erik Lundberg 80m uttryckte det krangligt, eftersom jag inte ratt upp
fattade vad han sade. Men det ar ju bra att vi ar overens pa denna punkt.

Och jag skall utveckla temat ytterligare och saga, att det gamla trygghets
sparandet val i dag har ersatts av nagot av ett rniHsparande, och det ar detta
sparande som i viss man halanserar hortfallet av trygghetssp·arande. Det ar
en liten utvec~ling av vad Erik Lundberg och jag nu ar overens om.

Sedan tror jag att det var Erik Lundberg som ocksa talade om att struktur
rationaliseringen har inneburit att vad vi vinner pa exporten forlorar vi pa
importen. Det ar moj ligt att det initialrnassigt kan ligga nagot i det, ty nar
vi hade ett ganska effektivt tullskydd har i landet hade vi givetvis en del indu
strier som i det drivhusklimatet kunde leva vidare men som nu inte langre
klarar sig i den franare internationella Iuften. Men dar har det nu skett en
utklassning. Om vi t.ex. ser pa sadana typiska hransc:her som textil- och heklad
nadsindustrierna, sa ar det inget tvivel om att vi dar ar fran ar okar var export.
Vi borj ar fa en markes- och varukvalitet som gor sig gallande ute i varlden.
Jag vill inte utan vidare skriva under det pastaendet att man har har en ekvi
valens i en okad export och en minskad import. Jag tror att det jag anforcle
skaU tas med i hilden.

Jag har, med ratt eller oratt, fatt ganska. goda forbindelser med den svenska
industrin - och jag tycker inte att det ligger nagot komprometterande i det.
Tvart om! Och strax innan jag gick hit i kvaII ringde en foretagare till mig
och sade: "Jag fick anvanda investeringsfonderna for nagot ar sedan for
att hygga ut verksamheten, och det ar jag tacksam for. Jag har nu fatt en
order pa export till Japan, och den overtraffar mina dj anraste forvantningar,
och nu ar jag bara radd for att de nya lokalerna inte kommer att racka till."

Och det gallde and! en produktion, som jag tycker horde vara skraddar
sydd for ett j apanskt foretag. Sa vi ar inte sa daliga i det faIlet! Det ar ju
ett positivt inslag.

Sedan har det sagts att penningpolitiken skulle ha skarpts tidigare och
ranteuppgangen borde ha satts in snabbare. Men det ar givetvis svart att forena
de sakerna med var onskan om okad export. AlIa foretag ar inte sj alvfinansie
rande. Och varje hojd ranta, varje atstramning av krediten, har negativa verk
ningar for exporten, hur man an vander sig.

Vi skulle haft en starkare finanspolitik innevarande ar, har det ocksa sagts.
Ja, men det ligger en liten trost i att hudgeten har sina specifika sasongvaria
tioner. Varje host ar budgeten starkt likvidiserande pa ekonomin, men varje
var ar den starkt atstramande pa likviditeten i samhallet. Och nu har vi fram
for oss ett forsta halvar under 1970, dar hudgetpolitiken sannerligen inte
kommer att initiera en okad likviditet. Tvart om! Och sedan far vi ett halvar
som vi oppnar med en hetydligt stramare finanspolitik an innevarande bud
getar. Jag har i varje fall forsokt trosta mig litet med detta, nar det har gallt
att avvaga finanspolitikens styrka.

Och sj alvfallet hlir var proposition harmonisk, nar det ar ett harmoniskt
team som skrivit den. Propositionen ar ju t.o.m. sa harmonisk att borsen gatt
upp i dag, efter att ha varit ganska down i ett par dagar. Det later kanske
skrytsamt, om jag talar om vad jag tror kan vara anledningen till det; darfor
avstar jag fran att gora det. Men for balansens skull kan jag j U ocksa tala om
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att redan nasta vecka· kommer vi att fa disharmoniska toner i orkestern, ty
da har vi remissdebatt i riksdagen, och da ar det mojIigt att Erik Lundberg
far ratt i att det inte bara ar harmoni i vad vi skrivit.

Vida~e var dr Nasbeth av en annan mening an jag. am vi 'ser pa hur de of
fentliga investeringarna utveeklade sig under 1969, sa finner 'vi att det dar har
forekommit en kraftig okning, sade han. Det ar alldeles riktigt. Vi hade 9
respektive 10 proeents okning pa den statliga respektive den kommunala sek·
torn. Men nar jag i mitt forsta anforande talade om investeringarna, sa avsag
jag i vart fall att saga, att vi funnar driva en politik dar de offentliga investe
ringarna ska11 harmoniera med behovet av att oka de privata investeringarna.
Mark val att hela mitt forsta anforande var ett· fors·ok· att beSkriva den' budget
som nu ar framlagd ·och som trader i kraft den 1 juli 1970, oeh det ar inget
tvivel om' att vi dar tedovis-ar en investeringsexpansion pa industrisidan pa
10 procent, medan siffran ar 3,5 respektive 5 procent for den statliga respektive
kommunala investeringssektorn. Pa samma satt iir det: med konsumtionen,
som i den kommande budgeten stannar vid 4 procent for den 'offentliga sidan
och vid 3~5 procent for den privata. .

Det ar emellertid klart att ett visst paslag pa importen kan 'vi fa, trots dessa
forsOk att tjuvstarta med momsen. Men jag tror inte att manniskor halJ1strar
mat och kliider i nagon storre utstrackning. MojHgen kan det inverka nagot
pa julhandeln 1970. Manniskor med gott om pengar kan ju dB. kopa en pals
till sin 'hustru, om de ligger i den inkomstklas-sen. Och da kan de tjana en
del, jamfort med om de viintar till efter den 1 januari. Men nn har vi en all.
deles speciell palsvaruskatt som gor att man inte behover vara sa' angslig
for nagon starkare hamstring i det fallet. Naturligtvis kan det ocksa bli nagon
effekt pa mobelsidan. Vi ar medvetna om det. Men vi har efter noggranna
overvaganden stannat for de uppraknade. kapitalvarorna.

Sedan vill jag understryka vad jag sade i mitt forsta anforande, namligen
att de 800 milj onerna for den behovliga statsupplaning.en nasta ar ar en siffra
som presenterats moo alla erforderliga reservationer. Det kan hli mera - av
skal som jag anforde. Men jag sade inte. att upplaningen kommer att bli 1 500
milj onere Jag tilUit mig saga att den inte kommer att overstiga 1 500 milj oner,
vilket ju ar ett forsiktigt satt att uttrycka saken pa. Upplaningen blir mer an
800 miljoner, men jag tror mig kunna garantera att den inte hlir storre an
de nfunnda 1 500 miljonerna. Dar har jag salunda inte gjort nagon fixering;
jag ar angelagen om att understryka den saken. Jag' viII inte ha det hangande
i vara dagstidningar 'oeh i massmedia att "nu har ~trarig konstaterat att upp
laningen blir 1 500 miljoner." Den blir mer an 800 miljoner, men hur myeket
vagar jag inte saga.

En annan Jraga som oeksa tagits upp ar, om vi kan undga kapitalimport.
Jag har forsakt att fora en diskussion i den fragan tidigar~ i dag, oeh dar
utover har jag nu ingenting att anfora. IVlen att vi maste forhiitlra handels
balansen ar vi alIa ense om. Det svara ar bara att veta· hur vi skall kunna
astadkomma del. .

Sedan lyssnade jag som vanligt mycket uppmarksamt pa. yad .professor
Dahmen hade att saga. Han oeh jag har sakerligen diskuterat dessa fragor
under alIa de 15 ar som jag har gjort upp statsbudgeten~ Dessutom' har vi
traffats litet dB. och da, och vid alla tillfiillen har vi; diskuterat dessa tinge
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Erik Dahmen har nagonting inombords som gor ho~om henagen· att alltid
presentera en katastrofteori. Det har han gj ort sa Hinge jag kant honom. - och
det satter jag varde pa! Vi behover en Kassandra i den ekonomiska debatten.
Och jag tycker att herr Dahmen skoter den uppgiften med stor framgang.

Det ar klart att vi skall tala om den reala utvec}Qlingen vid en skatteom
laggning, och herr Dahmen sade att vid denna omlaggning hor vi val anda
revidera prognoserna med hansyn till att atgarden far sina specifika verk
ningar for sparandet, utrikeshandeln och alla de andra ekonomiska nyckel
omraden som det talas om i budgeten. Blir arbetsinsatsen densamma, blir
sparandet opaverkat, kommer man att i storre utstrackning hyta varor och
tj anster skattefritt i framtiden, hetalar det sig. med en ytterlig.are forstarkning
av skatteexpertisen? fragade herr Dahmen. Ja, ingen skall forneka, att om
man tar fran de manniskor 80m har hoga inkomster och flyttar over pengarna
till medborgare med stora otillfredsstallda hehov, sa okar konsumtionen. Huru
vida skatteoperationen kan avlasas sa dar omedelbart ar jag litet tveksam om,
men i princip ger jag herr Dahmen ratt.

Lamnar atgarderna sparandet op·averkat? fragade herr Dahmen. Ja, om. vi
ser pa sparandet har i landet, sa har det hela tiden okat, trots den utveckling
som standigt pagatt oeh pagar, nu i nagot mera organiserade former. National
ekonomerna har nu lagt om berakningarna i nationalbudgeten, sa att de gamla
vedertagna siffrorna pa 32,5 procent for bruttonationalinvesteringen galler
inte i dag. Siffran har justerats ner till 22 procent genom vissa omkonstruk
tioner i herakningarna. Men om jag haIler mig till de g,amla berakningarna,
sa ar det inget tvivel om att vi alltj amt har ett gott sparande har i landet, trots
den utveckling som fortgatt och trots alIa klagomal om att vi inte har ett okande
sparande. Om vi hade haft mindre industriell investeringsvilja~ om kommu
nerna inte varit sa angelagna om att expandera, om vi hade en riksdag som
enligt traditionellt monster varit fasligt radd for att genomfora nya reformer
- j a, dA skulle vi naturligtvis i dag haft ett overskott av sparande. Men man
kan inte rycka ut sparandet och saga att vi har for litet eller for stort sparande;
allt maste ses i samband med den efterfragan pa kapital och sparande som
finns. Och det ar dar vi hj alps at pA alIa fronter att hlilla efterfragan sa hog
80m mojligheterna tillater. I det perspektivet framstar sparandet som for litet.

Jag hrukar ibland bli utskrattad, nar jag talar om gamla tider, och darfor
skall jag inte gora det nu. Men det ar inga tvivel om att vi hade- ett stort over
8kott pa sparande har i landet under krisen 1932-1933, nar manniskor sak
nade arbete och inkomster. DA hade vi ett overskott pa sparande helt enkelt
darfor att vi saknade efterfragan!

Nar jag fo·r en stund sedan sade att svenska folket nu kommer att hli stallt
infor ett solidaritetsprov, sa var det i nagon man ett uttryck for fromma for
hoppningar. Men jag ar ju inte precis kand for att stro fromma forhoppningar
omkring mig, och jag har inte gjort det i kviill heller. Jag forsokte bara driva
en forstandsmassig pedagogik - vilket naturligtvis var ratt overflodigt i denna
forsamling. Men det ar nodvandigt att gora det i IDanga andra forsamlingar.
Och det var ·denna forstandsmassiga pedagogik jag forsokte tilHimpa genom att
ta en enkel hifId. Men jag ar medveten om alIa svarigheter det innehiir att
klara solidaritetspolitiken. Herr Dahmen tror inte pa den. Manniskor kommer
att kompensera sig, sade han - och sedan hyggde han upp oss med visioner
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over hur alla de manniskor som har kompenserat sig flyr ur landet diir'for
att de inte anser sig kunna vara kvar. Men vad har de for motiv fo,r att fara
utomlands, om de har kompenserat sig? Antingen gor man val det oeh stannar
kvar, eller ocksa later man bli att go·ra det - oeh da kan det mojIigen finnas
fog for vad herr Dahmen sade. Det hehovs en forklaring pa den punkten. Vi
blev troligen alIa litet yra i huvudet, nar vi horde den dj arva konklusionen.

Vad blev sedan den logiska slutsatsen av herr Dahmens inlagg,? Jo, den
hlev - oeh nu forenklar jag oeh forgrovar en smula - att man inte skall
lahorera med nagot slags inkomstutjamning via skattepolitiken. Om jag bort
ser fran nyanserna sa var detta slutsatsen av vad herr Dahmen anforde. Oeh
jag ar pa satt oeh vis inte overraskad av att herr Dahmen kom till den slut
satsen, ty det ar nagot nastan konstitutionellt hos· herr Dahmen som gor att
han alltid talar om hur ilIa det ar stallt vid varj e tillfiille och hur dystra fram
tidsprognoserna are Men pa nagot underligt satt har vi ju anda levt vidare
i relativ vaImaga, trots dessa spadomar.

Men som jag sade behover vi en Kassandra - sa fortsatt, herr Dahmen!
Det sager jag inte hara pa skamt. Vi har behov av en sadan rost. Det finns
alltfor manga lattsinniga ekonomer har i landet; jag adresserar mig nu inte
till nagon speciell. Sj alv ar jag ju inte ekonom, sa jag hlir automatiskt fritagen
fran den beskyllningen.

(Ordf.: Du ar bara lattsinnig!)

Det kan man kanske sag.a.
Sedan gillade inte herr Jacohsson att vi i Finansdepartementet hade korrige

rat en del. av konjunkturinstitutets siffror. I egenskap av forfattare till kon
junkturinstitutets rapport tycker han sj alvfallet att de egna harnen ar de vack
raste. Men vi har gj ort det darfot att vi tror mera pa prognosen nar den ar
korrigerad an nar den kommer i konjunkturinstitutets tappning.

Jag vagar val ocksa saga, att om det ar sa att en langre eller kortare kon
junkturnedgang i USA ar ett faktum, sa far vi oeksa rakna med att kravet
pa en hard och stram finanspolitik inte blir alldeles lika starkt som det ar i det
perspektiv vi nu ser det.

Till sist halsar jag med tillfredsstallelse om herr ordforanden gar ut oeh
haIler ett anforande och tar upp diskussionen om kapitalbeskattningen, ty vi
behover analysera den fragan fran alIa utgangspunkter nar vi skall skriva
propositionen. Jag haIsar varje debattinlagg pa den punkten med gladje.

Det dar med sallskapsspelet skall jag ga forbi. Det spelet overgick j.n ganska
snart till att hli ett berom at den svenska finanspolitiken. Inte helIer dar radde
val full harmoni - vi har ju talat om harmoni tidigare i kvall. Men visst
vore det bra om vi kunde fa en fullmakt av riksdagen att arbeta med heskatt
ningsmedlet som ett mera foljsamt instrument. Jag gjorde ett forsok med det
en gang. Jag had om fullmakt att fa hoj a spritskatten nar det var erforder
ligt. Jag tyckte namligen att det var olustigt att manniskor hamstrade konjak
och starksprit. Men da blev jag beskylld for att vara hade Gustav Vasa oeh
Carl XI i en person. Foljaktligen avvisade riksdagen utan vidare denna onskan,
som riksdagsledamoterna tyckte var krankande for den i Sveriges grundlag
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faststallda ordningen att det ar riksdagens och darmed svenska foJkets sak
att sig sj alv heskatta.

-/-

Ord/.: Innan vi definitivt tackar finansministern for hans intressanta fram
tradande har i kvall viII professor Dahmen saga nagra ord om Kassandra
problemet.

Var sa god!

-/-

Professor Erik Dahmen: Herr ordforande! Orattvisa heskyllningar har
man val blivit utsatt for manga ganger, men maken till denna har jag aldrig
varit med om tidigare, nar jag av finansministern har kallats for katastrof·
prognostiker. Jag skall be att fa till finansministern oversanda en samling ut
talanden under artionden, bl.a. har i Nationalekonomiska Foreningen.

Jag har envist framhaIlit att det inte ar nagon fara med var framstegstakt.
Vidare har jag hela tiden sagt att det blir inflation. Men jag har aldrig sagt
att den inflationen blir katastrofal. Jag tycker, att hilda prognoserna varit
ganska goda.

Jag ar verkligen hesviken over att har mota en dehatteknik av det slaget!

-/-

Finansminister Gunnar Strang: Herr ordforande! Jag ar van att imina
dehatter ha att gora med manniskor, 80m ar ganska hilrda i skinnet, och dador
ar det beklagligt om jag har har hanterat herr Dahmen pa sildant satt att han
hlivit arligt upprord och indignerad. IDet var naturligtvis inte min avsikt.

Men den dar nyansen har faktiskt aldrig kommit fram som herr Dahmen
~u framforde, namligen att han alltid har spatt att det skulle hli inflation
men inte nagon farlig sadan. Jag tycker att all inflation ar farlig.

-/-

Ord/..: Da tackar jag finansministern for att han annu en gang har velat
komma hit och diskutera dessa problem.

Pa Ahorarnas vagnar tackar jag ocksA ovriga deltagare i debatten for en
utomordentlig diskussion.

Darmed forklarar jag detta sammantrade avslutat.

--/-




